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Ny nettside  
for ungdom  
i sorg

Flere tusen ungdommer mister hvert år en 
forelder, et søsken, en venn eller andre nære. 
På ungdomogsorg.no kan de lese andre unges 
historier om å miste noen, lære om hva sorg er 
og om hva og hvem som kan hjelpe.  

Hvordan støtte 
Foreldre, venner, lærere, helsepersonell og 
andre som møter unge i sorg kan få råd og tips 
om hvordan de kan støtte ungdom over tid.

Nettsiden er utviklet av Landsforeningen uventet barnedød i samarbeid med LEVE -  
landsforeningen for etterlatte ved selvmord og Unge LEVE, med støtte fra Stiftelsen Dam.

Jeg har kjent meg så  
alene om å ha det å  
ha det vanskelig. 
Sanne, 16 år

Les mer på ungdomogsorg.no

Les andres historier
Sanne mistet lillebroren i krybbedød da hun var 
tre og et halvt år. Hun er en av ungdommene som 
forteller sin historie.
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Leder

Bli med å trene med LUB!
Jeg har begynt å trene! Jeg har nemlig akkurat meldt meg inn i Naardic, et 
online treningssenter som LUB samarbeider med. Nå får LUBs medlemmer 
gratis trening på Naardic ut 2023. Dette er et tilbud jeg er stolt av! Som kickoff 
arrangerte vi webinaret Sterk hjerne med aktiv kropp med «treningslegen» Ole 
Petter Hjelle. Han snakket engasjert om betydningen av å være i fysisk aktivitet, 
og særlig når du har det tøft, da teller all aktivitet! Legg lista lavt, oppfordret han. 

Nå har jeg prøvd ut et par av timene og anbefaler sterkt andre å gjøre det samme! 
Fysisk aktivitet og fellesskap står også i fokus når 15 av våre medlemmer i skriv
ende stund står klare til å løpe Holmenkollstaffeten. Jeg skal stå klar med flagg 
og heie dem frem! Mer om både samarbeidet med Naardic, og hvordan det gikk 
på stafetten, kan du lese om i magasinet. 

I denne utgaven publiseres en ny historie fra prosjektet Historier som beveger. 
Denne gangen er det en storesøster som forteller om da hun mistet sin lille
bror. Alle historiene fra prosjektet er nå lest inn som podkast i Sorgpodden. 
Lanseringen av Sorgpodden – Min historie på Kulturhuset i Oslo, kunne man 
følge fysisk eller på nett. Her fikk vi møte to av historiefortellerne og forfatteren 
Kjersti Wold som har veiledet i skriveprosessen. Gjennom samtalen fikk vi et 
lite innblikk i hvordan det har vært å delta i prosjektet og at dette har bidratt 
til å bearbeide sorgen deres. Vi er mange som kan kjenne oss igjen i de ulike 
historiene som er fortalt. Tusen takk for at dere deler deres erfaringer og setter 
ord på både det vonde og det gode!

LUB har mange solide samarbeidspartnere. Kari Dyregrov og LUB har jobbet 
sammen om mange forskningsprosjekter, og hun har også vært medlem av 
LUBs fagråd i flere år. I april ble hun utnevnt til ridder 1. klasse av den Kongelige 
Norske St. Olavs Orden for sin innsats for etterlatte. Vi gratulerer!

Jeg ønsker dere alle en god sommer.

KINE-ANNETT RYDNINGEN SCHART
Styreleder

4 | Landsforeningen uventet barnedød
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Nytt fra LUB

Kommende 
arrangementer
2.–4. juni:
Motivasjonshelg for ressurs
personer og årsmøte i 
representantskapet, Gardermoen

30. juni–2. juli:
Fellesskap og retreat på Finnskog
toppen Spa og velværehotell

1.–3. september:
Familiehelg på Vesterland feriepark 
i Kaupanger, Sogndal

8.–10. september:
Helgesamling på Fagerheim 
fjellstove, Hardangervidda

27.–29. oktober:
Å lære å leve med sorgen  
seminarhelg for etterlatte foreldre, 
Soria Moria hotell i Oslo

19.–21. januar 2024:
Kurs i frivillig sorgstøttearbeid, 
Soria Moria hotell i Oslo

   Se lub.no 
for mer informasjon 
og påmelding.

Nye kontaktpersoner i LUB
13.–15. januar 2023 ble det arrangert kurs i frivillig sorgstøttearbeid på Soria Moria Hotell 
i Oslo. 16 medlemmer fra ni fylker er nå blitt nye likersoner i LUB. 

Helgekurset har fokus på den gode sorgstøttesamtalen der selvrefleksjon omkring det å 
bruke seg selv og egen erfaring i møte med nye foreldre, står sentralt. Kurset fokuserer 
både på en-til-en-samtalen, fysiske og digitale sorggrupper og de åpne møteplassene. 

Tre av deltakerne denne gangen var besteforeldre, det er ekstra fint at både foreldre og 
besteforeldre deltar. Det øker forståelsen for hverandre. 

Kursledere er psykolog Oddbjørn Sandvik og fagsjef Trine G. Kalstad. Sorgstøttekoordinator 
og tidligere kontaktperson Mari Skjerden deltok på kurset og bidro i undervisning om 
sorggrupper og møteplasser.

Nytt kurs i frivillig sorgstøttearbeid arrangeres helgen 19.–21. januar 2024 
på Soria Moria hotell i Oslo.

Helgesamling for 
alle LUBforeldre på 
Hardangervidda 
Kunne du tenke deg å møte andre som har mistet barn, enten det 
er for en tid tilbake eller nylig? Velkommen til en helg der god mat 
og vakker natur gir ramme for hyggelig samvær!

LUB inviterer for andre gang til treff på Fagerheim fjellstove 8.-10. 
september, med LUB-medlemmene Kristin og AK Glück-Teigland som 
vertskap. Denne gangen er helgen åpen for alle foreldre i LUB. I til-
legg til turer i vakkert fjellandskap, gode felles måltider og samtaler, 
blir det blant annet tilbud om yoga med fysioterapeut,  yoga instruktør 
og LUB-mamma Silje Bernhoft Osa. LUB dekker reise og opphold 
mot en egenandel på 600 kr. (300 kr. for  kontaktpersoner). Helgen er 
fullbooket, men ta kontakt for å stå på venteliste.
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Delte erfaringer fra egen dødfødsel 
på Barnepleierkonferanse 

– Hvordan kan jeg si at Theos fødsel var 
min beste? På årets Barnepleier konferanse 
10. februar fortalte firebarnsmor og 
sorgstøtte koordinator Mari Skjerden om 
da hennes førstefødte, Theo, kom stille til 
verden. Etter fem lange dager med igangsatt 
fødsel ble trygghet og omsorg, ekte tilstede-
værelse og god veiledning helt avgjørende 
for en veldig god fødselsopplevelse.

Sammen med fagsjef Trine Giving Kalstad 
holdt Mari foredrag for 100 barnepleiere om 
hva foreldre som føder et dødt barn trenger, 
og hvordan vi kan tilrettelegge for et trygt 
sovemiljø for spedbarnet.

Undervisning for helsesykepleiere
Tradisjonen tro underviste LUB i forskning og forebygging av uventet sped
barnsdød og om sorg etter tap av barn for helsesykepleierstudenter på VID 
Vitenskapelige høyskole i Oslo 3. mai i år. 

Helsesykepleiere møter mange 
bekymrede nybakte foreldre og 
trenger god kunnskap om fore-
byggende tiltak for et trygt og 
godt sovemiljø for spedbarnet. 
Vi hadde også en bolk om det å 
få et nytt barn etter å ha mistet. 
Hvordan kan helsesykepleier 
møte disse foreldrene på en 
best mulig måte?

Sorgstøttekoordinator Mari 
Skjerden og fagsjef Trine 
Giving Kalstad formidlet sterke 
foreldreerfaringer i tillegg til 
det forskningen forteller oss er 
god og nyttig hjelp og støtte til 
denne gruppen foreldre. 

Nytt fra LUB

Ukrainske helsearbeidere lærer om LUB
Høyskolen VID har fått 20 ekstra studieplasser for ukrainske flyktninger på sitt masterprogram MACOMM:  
Master in Community Development and Social Innovation.

Disse studentene er psykologer, psykiatere eller lignende og bor i ulike kommuner i Norge. LUB ved fagsjef ble invitert til å forelese 
på en av deres digitale samlinger i vår om frivillige organisasjoners forebyggende helsearbeid og om hvordan primærhelsetjenesten 
og organisasjoner som LUB kan samhandle for best mulig å møte pårørende og etterlattes behov for støtte og hjelp. 

Familiehelg i Sogndal
med lek, læring og kreativitet 
1.–3. september inviterer LUB til familiesamling 
på Vesterland feriepark i Kaupanger i Sogndal. 
Det blir en helg med mye kreativitet, læring, lek 
og moro for både voksne og barn. Samtidig gir 
vi rom til å minnes den som mangler i familien. 
Helgen arrangeres i samarbeid med erfarne 
fagpersoner, LUB Vestland og frivillige i LUB.

Påmeldingsfristen er utløpt, men ta kontakt for 
mulige restplasser.

Fra familiehelgen i Grimstad i 2020.

Statsstøtten til 
LUB videreføres!
Den øremerkede støtten til LUB blir likevel 
videreført i statsbudsjettet, etter at regjeringen 
foreslo å kutte den sammen med 100 andre 
øremerkede formål.

Dette betyr mye for de rundt 300 familiene som 
opplever å miste et lite barn hvert år. Tusen takk 
til alle frivillige og medlemmer som har 
engasjert seg i saken, og ikke minst takk til SV 
som har kjempet vår sak i forhandlingene med 
regjeringspartiene i Helse- og omsorgskomiteen! 



7

Nytt fra LUB

Webkurs for kontaktpersoner  
i digital gruppeledelse 
En viktig del av LUBs sorgstøttetilbud er digitale sorggrupper. Siden pandemien har 
LUB hatt nærmere 15 slike grupper. I april ble LUBs likepersoner invitert til kurs i 
digital gruppeledelse.

Seks kontaktpersoner deltok på kurset der workshopfasilitator Silje Anita Holand 
(bildet) delte raust fra sin verktøykasse om det å lede digitale grupper. Med erfaring 
som digital sorggruppeleder i LUB kunne hun også vise til utfordringer man kan møte 
i en sorggruppe. Silje Anita ga gode råd om samtaleledelse og tips til enkle innsjekk 
og utsjekk for å skape et avslappet og trygt klima i sorggruppa. Hun oppfordret også 
til å ta regelmessig time-out for å reflektere over hvordan samtalen går og om det er 
behov for noen justeringer. 

– Det var nyttig å lære om verdien av metakommunikasjon; å ha samtale om samtalen 
og trygges i at det er helt ok å ta en time-out, sier sorgstøttekoordinator Mari Skjerden 
som følger opp mange av sorggruppelederne i LUB.

– Jeg hører av og til at terskelen 
for å drive digital gruppe er høyere 
fordi gruppeledere er redde for å 
ikke klare å skape et trygt digitalt 
rom. Avstand og problemer med å 
lese kroppsspråk blir utfordrende. 
På kurset fikk vi gode refleksjoner 
rundt hvordan vi kan løse slike 
utfordringer, blant annet ved å 
prate om forventninger. Vi ble 
også minnet om verdien av en 
tydelig innledning og avslutning av 
gruppemøtet, sier Mari som også 
er opptatt av ufarliggjøre stillheten 
som kan oppstå i et gruppemøte. 

– Stillhet er ikke farlig. Vi må tåle 
stillhet, det gir oss rom til å tenke 
igjennom det som er sagt. Noen 
trenger litt tid til å finne ut hva de 
vil si, og det rommet skal vi gi dem.

Fellesskap
på Finnskogtoppen
LUB-medlemmer, både store og små, 
ønskes velkommen til en helg med 
fellesskap, ro og gode opplevelser på 
Finnskogtoppen på Grue i Innlandet 
30. juni til 2. juli. I en årrekke har LUB 
Innlandet fylkeslag ladet batterier 
og styrket felleskapet her. Nå er LUB-
medlemmer fra hele landet invitert!

Påmeldingsfristen er utløpt, men ta 
kontakt for mulige restplasser.

Å lære å leve med sorgen
- seminarhelg for etterlatte foreldre
27.–29. oktober ønsker vi 
velkommen til ny seminar-
helg på Soria Moria hotell 
i Oslo for foreldre som 
har mistet et lite barn de 
siste par årene. Her møter 
du andre nylig rammede, 
kontaktpersoner (frivillige 
sorgstøttepersoner), ansatte 
og fagpersoner. 

LUB 
FORELDREFORUM

– et lukket nettforum for deg 
som har mistet barn

Les mer på lub.no/foreldreforum



– Jeg fikk en fellesskapsfølelse i en periode jeg følte meg veldig 
alene.

LEGG LISTA LAVT
I foredraget «Sterk hjerne med aktiv kropp» forklarte «trenings

legen» Hjelle hvorfor fysisk aktivitet er bra for 
hjernen, og hvorfor det er så vanskelig å få til 

å trene selv om alle vet det er viktig.
– Alle områder av hjernen styrkes når 

vi er i bevegelse, sa Hjelle. Men hjernen er 
ikke tilpasset dagens inaktive samfunn.

– Vi er født med en hjerne som er lat, den 
er programmert til å hvile når vi kan, og 
være aktive når vi må.

Særlig når man har det tøft, er det vanskelig å trene.
– Du kan nesten ikke legge lista for lavt når du er i sorg. For den 

som er minst aktiv, vil litt aktivitet gi størst gevinst. Å gå til postkassa 
eller en tur rundt i huset, kan være nok i starten, oppfordret han.

BLI MED DU OGSÅ!
Selv forteller Vilde at hun syntes det var van
skelig å komme i gang med trening etter at 
hun mistet sønnen Vetle i 2014. 

 – Jeg så ikke poenget, hadde hverken 
energi eller lyst. Men da jeg endelig kom i 
gang gjorde det så godt! Jeg burde ha startet 
før, både for psyken og fordi det kunne 
hjulpet på all uroen jeg lenge hadde i 
kroppen. 

Hun oppfordrer alle medlemmer til å bli med og trene med LUB 
og Naardic.

– Gå inn på lub.no og meld deg på! •

Ut 2023 tilbyr LUB alle medlemmer gratis medlemskap i 
Naardic, Norges største online treningssenter.

– Vi håper dette vil bidra til at våre medlemmer er i 
mer fysisk aktivitet. Det har mange positive effekter på 

psykisk og fysisk helse sier initiativtaker og prosjektleder Vilde 
von Krogh.

Dette er en videreføring av et prosjekt der 80 LUBmedlemmer 
under pandemien fikk trene gratis med Naardic. Tilbakemeldin
gene var svært gode. Så langt i år har 175 medlemmer registrert 
seg for trening.

– Med Naardic kan du trene fra der du er med inspirerende 
trenere. De har et bredt utvalg av treningsøkter som du kan velge 
å følge live eller i opptak. 

HVORFOR TRENE NÅR DU ER I SORG?
Å miste et barn er en ekstrem påkjenning, både psykisk og fysisk. 
Søvnproblemer, utmattelse og mangel på energi er vanlig. Mange 
sliter med spenninger og smerter i kroppen. Mot slike plager er 
fysisk aktivitet god hjelp. For å inspirere til trening, inviterte LUB 
i mai til webinar med lege, hjerneforsker og prisbelønt foredrags
holder Ole Petter Hjelle, som er en av gründerne bak Naardic. 

Katrine Kavli Smith innledet med å fortelle om hvordan trenin
gen med LUB og Naardic ble viktig etter at hun 
mistet datteren Madison i 2021.

– Det at barnet vårt døde i magen 
min, gjorde at jeg følte kroppen min 
hadde sviktet meg. Fysisk aktivitet ble 
viktig for psyken, men også for å bygge 
opp en stabil kropp som jeg kunne stole 
på igjen, fortalte hun. Å trene hjemme, i 
eget tempo tilpasset det hun klarte, var befriende. Ikke minst var 
det godt å vite at de var flere fra LUB som trente sammen.

«Treningslege» 
Ole Petter Hjelle

LUB-mamma Katrine

Organisasjonsrådgiver 
Vilde

Ønsker å 
stimulere til 
trening i 
sorgen 
Fysisk aktivitet er god medisin for 
psyken, ikke minst når du er i sorg. 
Nå vil LUB hjelpe medlemmene opp 
av sofaen med gratis online trening 
og inspirasjon fra «treningslegen».

Tekst  LINE SCHRADER
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avlevert stafettpinnen videre, helt til sistemann løp i mål på 
Bislett stadion etter 1 time og 28 minutter.

Etter løpet samlet vi oss i en av Oslos badstuer, der det var 
deilig å kaste seg i havet og nyte sola. Vi avsluttet med felles 
middag.

Dette var første gang LUB stilte i Holmenkollstafetten, og alle 
vi som deltok håper dette blir en tradisjon!

Holmenkollstafetten består av 15 etapper, som tar deg 
gjennom store deler av Oslo i en ca 18,5 km lang løype. 
15 av våre medlemmer stilte til start i strålende sol i 
klassen Ideelle organisasjoner. Målet var å ha det gøy, 

møte andre som har mistet barn – og gjøre så godt vi kan! 
Noen av deltagerne var erfarne løpere, mens andre knapt 

hadde løpt før. Alle gjorde uansett en strålende innsats og fikk 

Løp for barna vi savner
I år hadde Holmenkollstafetten hundreårsjubileum og deltagerrekord. 

60 000 løpere og over 4000 lag deltok på «vårens vakreste eventyr» 13. mai. 
Ett av lagene løp for LUB - og barna vi har mistet.

Tekst og foto  VILDE VON KROGH

1. Vekslingen ved etappe 11 2. Anders og Veronica mistet Isak i dødfødsel i 2013. Begge er kontaktpersoner, Veronica er leder i LUB Østfold.3. Kristine mistet Lea 
Marie i dødfødsel i 2021. 4. Kjell Håkon mistet Sofie i dødfødsel i 2015. Kontaktperson. 5. Christine mistet Maria i dødfødsel i 2014 og Line mistet Eline i dødfødsel 
i 2013. Begge sitter i styret i Østfold.

1
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Gravid igjen etter å ha mistet barn

FØDSEL UTEN HÅP
Tiril kom stille til verden 28. januar 2022 i en fødsel 
Tine og mannen Børge visste hun ikke kunne over
leve. I uke 19 fikk de vite at Tine hadde livmorhals
svikt, og at faren var stor for at babyen ville komme 
for tidlig. Siden hadde de levd i frykt og håp om at 
fødselen ville vente til datteren var stor nok til å få 
en sjanse utenfor magen. Håpet ble brutalt slukket 
da fødselen startet like før uke 22.

Det var en verdifull tid de nybakte foreldrene 
hadde sammen med sin bittelille datter på Nord
landssykehuset i Bodø. De holdt, kledde på og 
koste med den skjønne lille jenta som hadde arvet 
mammaens nese. Uvurderlige minner ble skapt. 
Samtidig kom tanken på å få barn igjen raskt.

– Vi bestemte allerede på fødestua at vi måtte bli 
gravide igjen, forteller Tine. 

Nytt svangerskap ble også raskt tematisert av 
helsepersonellet. Like etter fødselen fikk foreldrene 
beskjed om at Tine i neste svangerskap ville få satt 
inn et bånd på livmorhalsen for å forhindre at den 
åpner seg (serclage). Dette gir ingen garanti for at 
det går bra, men kan redusere risikoen for for tidlig 
fødsel. Hun ble også lovet tett oppfølging gjennom 
neste svangerskap.

Allerede i april, litt over to måneder etter 
fødselen og midt i en tung sorgprosess, ble Tine 
gravid igjen. 

T ine stiller villig opp til telefonintervju fra 
hjemmet sitt i Fauske i Nordland, hvor hun 
for tiden er i fødselspermisjon med lille
søster Ingrid på tre måneder. Presten, som 

opprinnelig kommer fra Larvik, er vant til å snakke 
og deler gjerne egne vonde erfaringer så andre kan
skje kan forstå litt mer. Hun begynner å kjenne glede 
nå, men fortsatt er hun plaget av redsel for at også 
Ingrid skal dø. Tine ser tydelig for seg avskjeden, 
tenk om de må oppleve det igjen! 

Det største ønsket, 
det tøffeste svangerskapet

– Jeg er livredd for å oppleve det igjen, jeg vet jo hva det betyr å 
miste et barn, sier Tine Fure (27). Det var tøft å være gravid igjen etter 

at hennes første barn, Tiril, døde ved fødselen. Ny norsk forskning 
viser at Tine ikke er alene om å slite i neste svangerskap.

Tekst  LINE SCHRADER
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– Jeg trodde på en måte at alt ville bli bra når jeg 
ble gravid igjen. Men det var bare tull, jeg ble redd 
med en gang.

DOKUMENTERT MER ANGST OG DEPRESJON
I februar 2023 ble resultatene fra en forsknings
studie LUB har støttet, publisert i forskningstids
skriftet BMC Pregnancy and Childbirth. Målet med 
studien var å utforske om det var noen sammenheng 
mellom tidligere perinatale tap, og angst og depre
sjon i det påfølgende svangerskapet. Konklusjonen 
var ikke overraskende: Kvinner som har mistet barn 
rundt fødselen, opplever mer symptomer på angst 
og depresjon i neste svangerskap. Dette støtter det 
vi i LUB erfarer, men fortsatt er det lite tilgjengelig 
forskning på feltet. På bakgrunn av funnene slår for
sker Anustha Mainali fast: Det er behov for forebyg
gende arbeid for å redusere psykiske symptomer hos 
disse gravide kvinnene. De trenger altså god hjelp og 
oppfølging, svangerskapsomsorgen bør styrkes for 
denne gruppen kvinner.

NOTERTE DAGENS FØLELSE
Gjennom hele svangerskapet hadde Tine liten tro 
på at det kunne ende godt. I dag boken noterte hun 
hver dag dagens følelse. 

– Der står det alltid at jeg har vært bekymret og 
redd. Det er kanskje bare en dag eller to der jeg har 

følt meg litt trygg og glad. Jeg klarte ikke å tro at det 
kunne komme et levende barn ut.

Tines opplevelse av angst i svangerskapet, er 
kjent for psykologspesialist Ingvill Øvsthus ved 
Klinikk Partum, som har ekspertise på kvinnehelse, 
svangerskap og småbarnstid. 

– Å være gravid igjen etter å tidligere ha mistet 
barn, kan vekke mange tanker og følelser hos for
eldre. Glede og håp kan være blandet med sterk 
frykt og bekymring. Eller kanskje man kjenner 
seg litt avkoblet fra det hele – det er vanskelig 
å slippe til følelsene fordi det kan føles over
veldende. Mange opplever å måtte forholde seg 
til sorgen over barnet som døde på en ny måte, 
forteller hun. 

VIKTIG OPPFØLGING I NESTE SVANGERSKAP
Helsevesenet fulgte lovnaden om å gi Tine god 
oppfølging i det neste svangerskapet. Hun fikk 
serclage, hyppige kontroller på Bodø sykehus, og 
hun ble fulgt opp av jordmor i Fauske. Likevel følte 
Tine seg aldri trygg. Det hjalp ikke at de to faste 
legene som fulgte henne opp på sykehuset, ga ulike 
råd. En mente at hun burde ligge rolig gjennom 
hele svangerskapet. Den andre mente dette ikke 
var nødvendig og kunne øke faren for blodpropp. 
Tine valgte en mellomløsning, hun holdt seg mye i 
ro, men var også litt i bevegelse.

– Jeg har lett for å bekymre 
meg, sier Tine.

 
Vi bestemte 

oss allerede på 
fødestua at vi 

måtte bli gravide 
igjen.

•

Foto: kyonntra/E+ by Getty Im
ages
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Gravid igjen etter å ha mistet barn

plan B. Vi skulle gi bort babyutstyret til fødeavde
lingen om det gikk galt.

STOR VARIASJON I HVOR BEKYMRET GRAVIDE ER
Det er stor forskjell på hvor mye frykt og bekymring 
man opplever i det neste svangerskapet, noe som 
henger sammen med både tidligere erfaringer, reell 
risiko i det nye svangerskapet og personlighet. 

– Jeg har lett for å bekymre meg, forteller Tine, 
som tidligere har gått til psykolog for å få hjelp med 
angsttanker. 

– Jeg har lært en tankerekke jeg kunne bruke, 
som har hjulpet meg litt også i dette svangerskapet. 

– Det at Tine var redd i dette svangerskapet er 
helt forståelig, livmorhalssvikt gir en reell økt risiko 
for at hun kunne ende i for tidlig fødsel, sier fagsjef i 
LUB Trine G Kalstad. 

– Det var fint at frykten hennes ble anerkjent av 
helsepersonell. Vi vet imidlertid at det å være redd i 
neste svangerskap, er uavhengig av at det er en reell 
risiko for å miste igjen. Derfor er dette en gruppe 
gravide som ofte trenger ekstra støtte og å bli tatt 
på alvor i sin bekymring uansett.

FØDTE 11 DAGER FØR TERMIN
Nye milepæler i svangerskapet ble stadig passert, 
men Tine var fortsatt like redd.

I svangerskapsuke 25 og 26 ble Tine sendt til uni
versitetssykehuset i Tromsø (UNN) for sikkerhets 
skyld, for i Bodø tar de først imot barn fra uke 26.

– I en periode var jeg på sykehuset hver uke, og så 
annenhver uke. En gang jeg ble veldig nervøs, fikk jeg 
lov til å overnatte. Legene hørte på meg hele tiden, 
forteller Tine, som også gikk til samtalepoliklinikk 
med en jordmor på sykehuset.

– Det var til god hjelp å komme til samtalepoli
klinikken. Jordmoren der hadde selv mistet barn 
og stilte de riktige spørsmålene. Hun var veldig 
anerkjennende. Men det var også tungt å snakke 
om redselen. 

Noen råd Tine fikk slo også galt ut. 
– Jordmor i kommunen sa at jeg måtte knytte 

meg til barnet, snakke med det og begynne å kjøpe 
klær. Det ga meg dårlig samvittighet. Så Tine fulgte 
etter hvert oppfordringen fra jordmoren.

– Jeg kjøpte en body, og det er det skumleste jeg 
har gjort. 

Hun gjemte vekk bodyen og fortalte aldri jord
moren at hun hadde kjøpt den, det føltes bare feil. 

– Fra uke 28 turte vi å starte litt forsiktig. Det var 
veldig skummelt, for vi har opplevd å måtte pakke 
ned alt igjen, forteller hun. 

– Verken jeg eller mannen min klarte å knytte oss 
til babyen under svangerskapet. Vi hadde alltid en 

– Det var veldig rart å 
høre lyd fra babyen, 

forteller Tine, her 
med nyfødte Ingrid på 

brystet.

 
Vi klarte ikke 

å knytte oss til 
babyen under 
svangerskapet.
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 – Jeg følte jeg ikke hadde plass til sorgen over 
Tiril fram til jeg nærmet meg slutten av svanger
skapet, men den kom innimellom. På lillejulaften 
knakk jeg sammen, forteller hun. Å skulle feire jul 
uten barnet som skulle vært der, samtidig som det 
nærmet seg både ny fødsel og Tirils fødselsdag, ble 
overveldende.

MØT DEG SELV MED OMSORG
Ingvill Øvsthus forteller om hvilken støtte hun som 
psykolog kan gi foreldre i et nytt svangerskap, og 
framhever at det er mye man kan gjøre for å hjelpe 
seg selv.

– Jeg er opptatt av å skape et trygt rom hvor alle 
tanker og følelser er lov. Kanskje opplever man at 
familie og venner ikke helt forstår eller ikke orker 

– I første trimester var jeg redd for spontanabort. 
I andre trimester var jeg redd for for tidlig fødsel. 
I tredje trimester var jeg redd for at det skulle gå for 
langt, at hun ville dø til termin, for jeg visste jo at 
det var økt risiko for dødfødsel sent i svangerskapet 
også, oppsummerer Tine.

Hun ønsket å føde før termin, men sykehuset ville 
hun skulle vente ettersom hun også var tydelig på at 
hun ønsket en normal fødsel. Serclagen ble klippet 
opp i uke 37 for å gjøre Tine klar til normal fødsel. 
Deretter ble fødselen satt i gang to uker senere. 
Ingrid ble født 11 dager før termin.

– Jeg er glad for at det gikk så langt, sier Tine nå.

ET LEVENDE BARN!
Til tross for at babyen lå i seteleie, var Tine bestemt 
på å føde naturlig. 

– Selv om Tiril døde, var det det en fin fødsel. Jeg 
tenkte at hvis jeg klarte dette med Ingrid også, så blir 
det en fødselskanal, ikke en dødskanal. 

Med god støtte av jordmødre og fødselslege for
søkte Tine av all sin makt å gjennomføre en normal 
fødsel. Men etter 16 lange timer, ble det vurdert 
at det ikke var forsvarlig å fortsette, ikke minst på 
grunn av den store psykiske belastningen det var 
for Tine. Det endte med hastekeisersnitt. Plutselig 
hadde de en pustende, perfekt liten jente hos seg.

– Det var veldig rart å høre lyd fra babyen! Jeg 
tenkte hele tiden at det kommer et dødt barn ut, sier 
Tine. Det var vanskelig for både henne og Børge å 
omstille seg til å skulle være foreldre til et levende 
barn. 

– Jeg klarte ikke å føle noe glede. Det var van
skelig, forteller Tine, som var redd for at hun ikke 
skulle klare å knytte seg til datteren sin og for å bli 
deprimert. En følelse av ubehag varte i noen uker, 
men så slapp det heldigvis. Når LUB intervjuer 
henne, går det bedre.

– Jeg er veldig glad for å ha Ingrid, men er liv
redd for å miste henne. Jeg er alltid redd for å miste 
henne i bakken eller for at hun skal dø i krybbedød, 
sier Tine som tror og håper det blir bedre når dat
teren blir større.

LITE PLASS TIL SORGEN
Å være i sorg over barnet man har mistet, samtidig 
som man venter et nytt barn, kan være en vanskelig 
balansegang. I tiden før Tine ble gravid igjen, var hun 
svært åpen med venner og kjente om tapet av Tiril og 
om sorgen, hun sto også fram i intervjuer i lokalavisa 
og i magasinet KK. Hun ville bidra til åpenhet om en 
sorg hun opplevde som tabubelagt. Da hun ble gravid 
igjen, var alt fokus på babyen i magen. •

– Det finnes ingen fasit på 
hvordan du skal ha det, sier 
psykologspesialist Ingvill 
Øvsthus.

– Jeg er veldig glad for å ha 
Ingrid, men er livredd for å 
miste henne, sier Tine.
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Gravid igjen etter å ha mistet barn

Fem råd
fra dr. Thorbjørn til dere 
som venter barn igjen

Thorbjørn Brook Steen er en kjent og kjær fødselslege for mange, ikke minst blant LUBs medlemmer 
som har blitt fulgt opp av han i sitt neste svangerskap.

Han brenner spesielt for god ivaretakelse av sårbare kvinner gjennom svangerskap og fødsel. I mange år 
var han overlege ved fødeavdelingen på OUS Ullevål, landets største fødeavdeling, der han har tatt imot 
tusenvis av barn. I dag jobber han i den private klinikken C-Medical. Dette er Thorbjørns råd til dere som 
venter barn igjen:

1   Få en «fastlege» ved fødeavdelingen din. Det er viktig at dere får en lege som er trygg og helst med 
erfaring fra andre som tidligere har mistet. Denne oppfølgningen bør både ivareta det medisinske i 
tillegg til det emosjonelle. Sørg alltid at dere får time til den samme legen. 

2   Stol på at legen som følger dere opp har det medisinske ansvaret og ikke tar noen sjanser. Hvis 
noe er uklart og dere ikke er trygge, så spør så dere slipper å gruble og grue dere til neste besøk.

3   Hvis dere går til en privat  gynekolog i tillegg, så sørg for at alle snakker med hverandre gjennom 
epikriser så alle snakker «likt». Det er ikke noe poeng å måle babyens vekst både privat og på 
fødeavdelingen. Alle måler litt forskjellig, og det skaper fort en uro hvis babyen ikke har vokst fra 
den ene til den andre uken.

4   Selv om det kan føles veldig skummelt er det fint å visualisere seg at det blir et levende barn. 
Har babyen fått et navn, så kall babyen i magen ved navnet. 

5   Bestem på et tidlig tidspunkt hvis det blir riktig å sette i gang fødselen eller utføre et keisersnitt 
med en dato. Det er alltid lurt å ha en konkret tid å forholde seg til og en nøye plan.

 
Som gravid 

igjen trenger 
du mye omsorg 

både fra deg 
selv og andre.

å høre på det som er vondt og vanskelig når et nytt 
barn er på vei. En psykolog kan hjelpe til med å forstå 
og møte de ulike tank ene og følelsene du har. Som 
gravid igjen trenger du mye omsorg både fra deg selv 
og andre. Hvis du kjenner deg mye engstelig og urolig, 
går med katastrofe tanker og en følelse av konstant 
beredskap, kan vi bidra med gode verktøy for å dempe 
angst og finne mer ro i svangerskapet, sier Ingvill som 
her deler noen av sine råd til foreldre som venter barn 
igjen:

– Møt deg selv med omsorg og forståelse! Det 
finnes ingen fasit på hvordan du skal ha det. Jeg har 
møtt kvinner som kritiserer seg selv for at de ikke 
klarer å nyte svangerskapet og får dårlig samvittig
het overfor barnet i magen. Å bære på sorg over 
barnet man mistet samtidig som man skaper et nytt 
liv inni seg er krevende og da kan de gode følelsene 
bli satt litt på vent, det er forståelig. 

– Ta høyde for at du kan trenge tid og rom til å 
håndtere de ekstra belastningene. Å være gravid 
i seg selv kan være slitsomt, men det kan bli enda 
mer krevende hvis du er veldig bekymret eller i sorg. 
Kanskje er det viktig å redusere andre belastninger 
i livet slik at du har krefter til å stå i angsten og kan 
gi plass til sorgen, eller du kan fylle på med positive 
aktiviteter for å få tankene over på noe annet. 

– Sett sammen ditt eget lille støtteteam. Vær 
åpen om hvordan du har det og hva du trenger. Be 
om ekstra oppfølging hos fastlege, jordmor eller 
gynekolog hvis du kjenner at det gir deg mer ro. Ikke 
tenk at du er til bry! Involver også andre som kan 
støtte deg. Det kan være noen profesjonelle, som en 
psykolog, og det kan være venner og familie. At noen 
kommer innom med en lasagne eller et blad, fjerner 
ikke bekymringene, men det kan gi en god følelse av 
fellesskap og omsorg i en utfordrende tid. •
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Tre ulike erfaringer 
Sara, Guro og Helena forteller her om hvordan de opplevde 

graviditeten etter å ha mistet barn.

•

Guro Kvifte Nesheim (29)

Bor i Oslo. Mistet sitt første barn, Olina (4 dager), juli 2021 på grunn 
av sykehussvikt rundt fødselen. Salve ble født i juni 2022.

– Vi begynte å snakke om ny graviditet allerede på 
sykehuset. Tre måneder etter minnestunden og to 
uker etter urnenedsettelsen sto jeg med en positiv 
graviditetstest i hånda. I starten brydde vi oss ikke 
veldig mye om graviditeten. Sorgen over Olina var 
altoppslukende, vi ville bare ha henne igjen, og ikke 
et annet barn. Det var også vanskelig å forestille 
seg at det kom til å gå bra. Samtidig var det ingen 
ting vi heller ville enn å ha et levende barn, og vi 
håpte sterkt på at vi skulle være så 
heldige! 

Første del av graviditeten var 
på en måte den enkleste, da var 
det fortsatt veldig abstrakt. Rundt 
uke 27–28 ble det veldig heftig, 
jeg følte det var mitt ansvar at 
babyen skulle overleve, både ved å 
kjenne liv underveis og å få babyen 
levende gjennom fødselen. 

Det gikk veldig opp og ned. Jeg opplevde hel
digvis at det ikke gikk an å ha panikk hele tiden, 
så vi hadde mange gode dager også. Likevel turte 
vi ikke å tro på at det faktisk skulle gå. En uke før 
fødselen, var vi på «panikkkontroll»time hos 
fødselslege Thorbjørn Brook Steen. Han spurte 
om vi ikke skulle prøve å bestemme oss for at det 

skulle gå bra. Da sa Per i bilen på vei hjem «Om 
en uke har vi fått en sønn, og han skal bli med oss 
hjem». Det var første gangen vi omtalte Salve som 
sønnen vår. Resten av uka snakket vi om NÅR og 
ikke OM. Jeg skulle ønske vi hadde turt å tro på at 
det skulle gå bra tidligere. Å være bekymra eller å 
ikke tro på at noe skal gå bra, beskytter ikke mot 
sorgen som kommer hvis det først går til helvete. 

Heldigvis hadde vi helt fantastisk oppfølging 
av dr. Thorbjørn, med mulighet 
til å komme inn når som helst. Vi 
fikk ultralyd når vi trengte det og 
mulighet til å snakke gjennom det 
vi var redde for. Vi var også oppe 
i operasjonssalen der lillebror 
skulle fødes, to måneder før fødsel 
for å forberede oss. Det viktigste 
var nok at vi hadde oppfølging av 
samme lege gjennom hele svan

gerskapet, fra positiv test til fødsel. Vi slapp å 
forholde oss til resten av sykehuset, og klarte til 
slutt å ha tillit til legen vår. Tillit til leger var noe 
vi slet med etter at Olina døde, og Thorbjørn fikk 
oss til å føle oss trygge, mot alle odds. Det var han 
som opererte og løftet lillebror Salve ut av magen 
min 13. juni 2022. •

 
Jeg skulle ønske 

vi hadde turt å tro 
på at det skulle gå 

bra tidligere.
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Gravid igjen etter å ha mistet barn

Sara Aasland (31)

Bor i Trondheim. Mistet sitt andre barn Elvin i mai 2021 
i dødfødsel i uke 34. Rasmus ble født i mars 2023.

– Da vi mistet Elvin ønsket vi å raskt bli gravide igjen, 
kanskje særlig jeg. Etter noen måneder innså jeg at sjok
ket og sorgen over å miste Elvin tok så stor plass, at det å 
bli gravid på nytt måtte settes på vent. Jeg er glad for at 
vi ventet, det var godt å ha den tiden. Jeg trengte tid på å 
forstå hva som faktisk hadde skjedd, og vi hadde også mye 
fokus på storesøster Helene som da var tre år. 

Høsten 2022 ble jeg gravid igjen, og jeg bestemte meg 
tidlig i svangerskapet for at jeg ønsket å kjenne på gleden 
over å være gravid. For jeg synes det å 
bære fram et barn er ganske magisk. For 
å kunne glede meg over svangerskapet 
trengte jeg trygghet, og jeg måtte finne 
de menneskene jeg hadde tillit til. Det 
hjalp nok at vi bor veldig nær St. Olavs 
Hospital, og jeg hadde en fast lege på 
sykehuset. Hun var også med oss i 
svangerskapet med Elvin, så vi hadde 
en avtale om å kontakte henne så fort 
jeg ble gravid. Hun og fastlegen min 
var to svært viktige personer for meg i 
svangerskapet. 

Jeg var ikke mer bekymret første halvdel av svan
gerskapet enn i de to forrige. Jeg var mest bekymret i 
perioden fra barnet var levedyktig og fram til jeg kunne 
gjenkjenne bevegelsesmønsteret til babyen. Først da 
følte jeg en del på ansvaret jeg hadde for å unngå å 
oppleve det samme igjen. Vi fikk hyppige kontroller på 
sykehuset og samtaler med fødselslege om vi ønsket, 

noe som gjorde oss litt mindre bekymret i ukene fram 
mot fødselen.

Jeg stoler egentlig veldig på kroppen min, og kjenner 
den godt, noe som kanskje høres rart ut siden jeg mistet 
Elvin så brått og uten forvarsel. Det var verre for Kristian 
(pappaen). Mens jeg beholdt roen, var han veldig engste
lig for at det skulle gå galt igjen. Når fødselen nærmet seg 
ba han derfor om å bli tatt hensyn til og få god informa
sjon under fødselen, og det fikk han. Jeg ønsket en mest 

mulig naturlig fødsel, og det fikk jeg.
Rasmus ble født i uke 36. Dagen før 

fødselen kjente jeg at noe var anner
ledes og pakket fødebagen, og så gikk 
vannet på natten. Selv om han kom 
litt tidlig, gikk alt veldig bra. Vi fikk litt 
mer oppfølging på barsel, men vi kunne 
dra hjem etter noen dager. Det ble en 
fin opplevelse på sykehuset. Jeg er så 
takknemlig for hvordan jordmor med 
sin tilstedeværelse ga oss begge så mye 
trygghet både før og under fødselen. 

Det har vært veldig godt å få en 
levende lillebror, særlig for Helene som tidlig måtte 
erfare at livet kan være veldig urettferdig. Samtidig 
kjenner vi også mer på sorgen over Elvin igjen. Nå ser 
vi hva vi har mistet. Rasmus ligner veldig på Elvin, og i 
starten brukte vi ofte feil navn og kalte han Elvin. Vi har 
brukt tid på å venne oss til navnet og det å skjønne at vi 
nå er en familie på fem. •

 
Jeg bestemte 
meg tidlig i 

svangerskapet for 
at jeg ønsket å 

kjenne på gleden 
over å være gravid.
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Helena Hanssen (31) 

Bor i Grimstad. Mistet sitt andre barn, Magnus, i oktober 2021 i 
dødfødsel rett før termin. Teodor ble født i september 2022. 

– Å gå gravid igjen etter en dødfødsel var en tid 
fylt med håp, frykt, redsel og bekymring. Håp 
om at vi skulle få et levende barn med oss hjem. 
Frykt for at det samme skulle skje igjen. Redsel 
for at alt jeg puttet i meg av mat eller brukte av 
sminke, såpe osv. skulle være 
farlig. Bekymring for hver min
ste unormale ting jeg la merke til 
i kroppen. 

I starten av svangerskapet var 
jeg livredd for å gå på do fordi jeg 
var så redd for å se blod i trusa 
eller på papiret. Den frykten 
forsvant litt etter litt når jeg 
begynte å kjenne bevegelse i 
magen. Men til gjengjeld begynte 
den altoppslukende redselen for 
å ikke kjenne bevegelse, noe jeg 
hadde konstant helt frem til han 
lå levende på brystet mitt.

Forventningene fra omgivel
sene var også en stor faktor under svangerskapet. 
De vokste i takt med magens størrelse. Å høre «nå 
går det vel fint med dere igjen», «du må jo glede 
deg», «det kommer til å gå bra nå» var med på å 
trigge mange følelser i meg. 

Jeg kjente ikke på noe glede gjennom hele svan
gerskapet, og hadde problemer med å klare å knytte 
meg til barnet. Det var ufattelig sårt. Svangerskapet 
var gjennomsyret av redsel for å miste enda ett barn. 
Det eneste som fikk meg igjennom var håpet om at vi 

får en bittelillebror med oss hjem.
Vi var på hyppige kontroller 

hos kommunejordmor, og til 
ultralyder og CTG på sykehuset, 
flere ganger i uken mot slutten. Jeg 
hadde samme kommunejordmor 
da jeg gikk gravid med Magnus, 
så hun ble en god samtalepartner 
og støtte i dette svangerskapet. På 
sykehuset hadde jeg stort sett en 
fast jordmor og lege så langt det 
lot seg gjøre. Det var viktig med 
forutsigbarhet for oss midt oppi 
alt. Vi følte oss godt ivaretatt og 
forstått på sykehuset (utenom én 
vond opplevelse med en overlege 

som ikke var menneskekjenner). Journalen min var 
merket med et varsel slik at jeg uansett fikk komme 
inn til sjekk om jeg ringte og trengte det, uten noen 
ekstra spørsmål. Det hjalp litt å bli sett og hørt og at 
engstelsen ble tatt på alvor. •

 
Å høre «nå går det 
vel fint med dere 
igjen», «du må jo 
glede deg», «det 
kommer til å gå 
bra nå» var med 

på å trigge mange 
følelser i meg.
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Forskningsnytt

røyking (1–9 sigaretter daglig) og sju ganger økt risiko 
for storrøykere (over 10 sigaretter daglig). Dersom mor 
sluttet å snuse eller røyke i tiden før svangerskapsoppføl
gingen startet, ble risikoen betydelig redusert. 

ØKT RISIKO FOR DØDFØDSEL, LAV FØDSELSVEKT OG 
FOR TIDLIG FØDSEL
Det er også nylig blitt publisert resultater fra et norsk 
prosjekt der forskere fra Folkehelse instituttet har gjort 
opp kunnskapsstatus om helserisikoen ved bruk av 
snus i svangerskapet. De har gått igjennom tilgjengelig 

forskning på snusbruk i svangerskapet, 
som i realiteten er basert på svenske 

tall.
Resultatene viser over 40 

prosent høyere forekomst 
av dødfødsler hos mødre 

som snuste i gravidi
teten. I tillegg hadde 
nyfødte av snusende 
mødre blant annet 
g j e n n o m g å e n d e 
lavere fødselsvekt, 
høyere forekomst av 

ekstremt for tidlig fød
sel og doblet risiko for 

episoder av puste stans. 

STOR ØKNING I SNUSBRUK 
BLANT NORSKE UNGE KVINNER 

Ifølge Statistisk sentralbyrå oppga 
15 prosent av nordmenn mellom 16 og 

74 år at de snuste daglig i 2022. Tallet er stigende, 
og særlig blant unge kvinner. Andelen kvinner mellom 
16–24 år som snuste, økte fra 12 prosent i 2021 til 16 
prosent i 2022. Blant kvinner i alderen 25–34 år økte 
andelen som snuser daglig fra 17 til 22 prosent. Andelen 
blant kvinner mellom 25–44 år var fem prosent. Fort
satt er det flere menn enn kvinner som snuser, men 

Det er godt kjent at spedbarn som har vært 
utsatt for røyk i svangerskapet, har økt risiko 
for krybbedød og generelt har økt sykelighet. 
Mens svært få unge kvinner røyker i Norge i 

dag, er det stadig flere som snuser. Vi vet at mors bruk 
av snus øker risikoen for dødfødsler, og derfor frarådes 
gravide å snuse. Imidlertid har det vært lite forskning 
på sammenhengen mellom snusing og krybbedød, blant 
annet fordi krybbedødstallene er lave og snusing ikke er 
vanlig i land utenfor Skandinavia. Nylig har det kommet 
to nye studier som viser at mors snusing i svangerska
pet er assosiert med økt risiko for både 
dødfødsler og krybbedød. 

SVENSK STUDIE BEKREFTER 
RISIKO VED SNUSBRUK
I Sverige er gravides 
snusbruk blitt registrert 
i det svenske fødsels
registeret siden 1999. 
En nylig publisert 
registerstudie i Pedi-
atric research inklu
derer over to millioner 
svenske barn født fra 
1999 til 2019. Litt over 
en prosent av mødrene 
snuste og syv prosent 
røykte da de kom inn i svan
gerskapsomsorgen. Studien 
viser at risikoen for at spedbarn døde 
i krybbedød (SIDS1) var mer enn tredoblet 
dersom mor snuste i svangerskapet. Risikoen var 
også nesten tredoblet for annen uventet spedbarnsdød 
(SUID2). Studien bekreftet også at røyking øker risikoen 
betydelig, det var over fire ganger økt risiko ved moderat 

1 Sudden infant death syndrome.
2 Sudden unexpected infant death

Ny forskning:

Snus i svangerskapet er knyttet 
til økt risiko for spedbarnsdød

Når det nå er blitt godt dokumentert at snus i svangerskapet øker risikoen for både dødfødsler 
og krybbedød, er det bekymringsfullt at stadig flere unge kvinner i Norge snuser.

Tekst  LINE SCHRADER OG TRINE GIVING KALSTAD
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Hvilke 
konsekvenser 

får ditt  
uskrevne 

testament? 

Ved å skrive testament, sikrer du at 
dine verdier fordeles slik du ønsker.   

Se DetGodeTestament.no

Ved svangerskapets slutt var det i 2022 to prosent som 
snuste, mens det var 1,8 prosent i 2021. 

– Det er bekymringsfullt at stadig flere unge kvinner 
snuser. Og så er det overraskende at tallene i Norge ser 
ut til å være så mye høyere enn i Sverige. Nå som det er 
godt dokumentert at snus i svangerskapet øker risikoen 
for barnedød, må vi jobbe enda bedre med å få denne 
kunnskapen ut. Det er fint å se at mange klarer å slutte 
med snus når de blir gravide, men dersom to prosent 
gravide snuser også på landsbasis, betyr det at over 1000 
spedbarn er utsatt for snus gjennom hele graviditeten, 
sier fagsjef i LUB Trine Giving Kalstad. •

forskjellen ser ut til å minske. Blant menn var det 29 
prosent mellom 16–24 år og 32 prosent mellom 25–34 
år som snuste daglig.

REGISTRERING AV SNUSBRUK UNDER GRAVIDITET I 
STARTFASEN I NORGE
Registrering av gravides snusbruk i Norge startet først 
opp i 2021. Foreløpig er det kun tall fra to helseregioner 
som er registrert, noe som inkluderer under halvpar
ten av fødslene i 2021 og 2022. Disse tallene viser at 
5,2 prosent av de gravide snuste ved svangerskapets 
begynnelse i 2022 mens det var 4,7 prosent i 2021. 

Kilder

“Use of Swedish smokeless tobacco during pregnancy: A systematic review of pregnancy and early life health 
risk”. Bendik C. Brinchmann m.fl. Addiction, online 16. desember 2022.

“Association of maternal snuff use and smoking with Sudden Infant Death Syndrome – a register cohort study”. 
Anna Gunnerbeck m.fl. Pediatric Research, online 9. februar 2023.
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Forskningsnytt

normalutvikling av nyfødtes immunforsvar. Retnings
linjene for antibiotikabehandling anses allikevel som 
viktig for å forhindre død og senvirkninger av alvorlige 
infeksjoner. 

NYFØDTSCREENINGEN – KAN VI FINNE KJENNETEGN 
PÅ ALVORLIGE INFEKSJONER?
I en artikkel fra 2021 har vi gått gjennom alle studier 
som har brukt moderne metabolske (stoffskifte) 
analyser for å se om man, kan skille friske nyfødte fra 
nyfødte med alvorlige infeksjoner. Fire studier hadde 
brukt disse nye analysene. På en nyfødtavdeling, i en 
klinisk situasjon, vil det også være viktig se på funn fra 
stoffskifteanalyser hos nyfødte med alvorlige infeksjo

Bakteriene Escherichia coli (E. coli) og gruppe 
B streptokokker (GBS) er de to vanligste bak
teriene som kan forårsake tidlige alvorlige 
infeksjoner og i verste fall død hos den nyfødte. 

Forekomsten av tidlige GBSinfeksjoner hos nyfødte 
har gått ned i Norge de siste årene. Behandling av den 
fødende med antibiotika under fødsel for å unngå over
føring av GBSbakterien fra mor til barn, har hatt stor 
effekt. Men overbehandling av gravide med antibiotika 
er en stor utfordring. I tillegg er det mangel på gode 
blodprøver som sikkert kan si om barnet etter fødsel har 
en infeksjon eller ikke, som har ført til overforbruk av 
antibiotika hos nyfødte. For mye antibiotika kan endre 
barnets tarmflora og i verste fall føre til forstyrrelser i 

Alvorlige infeksjoner hos nyfødte 

Hvordan se hva som kan 
gå galt før det går galt?

Dette doktorgradsprosjektet skal undersøke hvordan vi kan forebygge, oppdage og 
behandle alvorlige infeksjoner hos nyfødte som oppstår kort tid etter fødsel. 

Tekst  LEGE OG PHD-KANDIDAT ALINE UHIRWA BJERKHAUG, 
UNIVERSITETSSYKEHUSET I NORD-NORGE NORGES ARKTISKE UNIVERSITET
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i hvordan vi kan dempe den skadelige betennelses
aktiviteten som ellers kan medføre alvorlige sen
skader hos den nyfødte. Videre studier vil vise om 
de medikamentene vi har testet ut, i kombinasjon 
med antibiotika, kan gi nødvendig beskyttelse mot 
død og senskader hos nyfødte barn med infeksjoner.

KAPPLØP MOT EN GBS-VAKSINE TIL GRAVIDE 
Vi jobber stadig med å forbedre metoder for å opp
dage og behandle infeksjonssykdommer, men det 
viktigste er å forhindre at sykdommene oppstår. 
Derfor jobbes det nå mot vaksiner som skal beskytte 
mot GBSinfeksjoner hos mor og nyfødt. I dag er det 
to konkurrerende vaksinetyper, som har vist gode 
resultater, men det trengs større og svært kostbare 
kliniske utprøvinger for å få nødvendig godkjenning. 
Som del av prosjektet har vi indentifisert 50 nyfødte 
barn med GBSinfeksjoner og 200 kontroller fra den 
norske MorBarn studien. Her skal vi se nærmere på 
blodprøver fra disse barna og studere deres natur
lige immunitet/beskyttelse mot GBS bakterier, i tett 
samarbeid med forskere i England og USA. •

ner og andre innleggelsesårsaker. Derfor ønsker vi 
å gjennomføre en større registerstudie med data 
fra Nyfødtscreeningen i Norge koblet mot data fra 
Norsk Nyfødtmedisinsk Kvalitetsregister. Vi vil kon
takte foreldre til barn som er inkludert i studien med 
informasjon om at vi skal sammenligne stoffskifte
analyser hos nyfødte med alvorlige infeksjoner med 
analyser fra barn født med redusert oksygentilførsel. 
Vi håper dette kan være steget videre mot å kunne 
oppdage behandlingskrevende infeksjoner tidligere, 
men også unngå å måtte overbehandle nyfødte med 
antibiotika. 

KLARER VI Å HEMME DEN SKADELIGE 
BETENNELSESAKTIVITETEN VED INFEKSJONER? 
Vi har nylig publisert en studie hvor vi i en ekspe
rimentell blodmodell fra navlesnorblod viser at vi 
kan hemme den skadelige betennelsesaktiviteten i 
blodbanen utløst av bakteriene E. coli og GBS. Vi har 
brukt blod fra morkaken til mødre etter gjennom
ført planlagt keisersnitt ved Universitetssykehuset i 
NordNorge. Dette delprosjektet har gitt oss innsikt 

 La babyen sove på rygg

  La barnet sove i egen seng på foreldrenes  
soverom eller sørg for forsvarlig samsoving

  Unngå røyking i svangerskapet  
eller i barnets nærmiljø

 Unngå for varmt og tett sovemiljø

 La ikke babyen få hodet tildekket når den sover

 Unngå å dekke til barnevognåpningen med tepper

  La gjerne babyen sove med smokk når den legges for å sove 
Vent med smokk til amming er vel etablert

 Amming er bra for barnets helse

Les mer om trygt sovemiljø på lub.no

Trygt sovemiljø 
for spedbarnet

Denne brosjyren deles ut på føde- og 
barselavdelinger over hele landet

Aline U. Bjerkhaug, stipendiat 
i prosjektet «Immunometa-
bolisme i tidlig nyfødtsepsis», 
støttet av Helse Nord.
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Kjære Samuel
Om å miste en lillebror

 «Skulle ønske vi ikke hadde mistet deg fordi du hadde blitt verdens beste bror, 
det er jeg hundre prosent sikker på. Alltid elsket. Aldri glemt.» Mathea (14 år) 
deler her fra dagboken hun skrev etter at lillebror, Samuel, døde ved fødselen.

Av  MATHEA  Foto PRIVAT
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Min historie

sett hvilken øyenfarge han har. Alt er uvirkelig. Hele 
familien hadde innstilt seg på en sprell levende baby. 
Han ser helt perfekt ut. Det er ubegripelig at han 
ikke er i live.

Sjokket fortsetter å bølge gjennom familien. Helse-
personellet på avdelingen forsøker å bistå så godt de 
kan. Noen tipser om en sosionom, som det er mulig å 
snakke med. Mathea takker ja til tilbudet, og sosio-
nomen anbefaler henne å skrive dagbok, kanskje kan 
det hjelpe litt å formulere noe rundt alle de tankene 
og følelsene som tapet og sorgen har utløst.
 
Dette er Mathea sin historie. 

SØNDAG 20. SEPTEMBER 2020
Kjære dagbok
Det er fire dager siden det skjedde. Fire dager siden 
min bror lå død i armene mine når jeg satt der i 
stolen på sykehuset. Tårene rant nedover kinnene 
mine, samtidig som jeg ikke visste hva jeg skulle si. 
Han hadde ikke overlevd. 

Det er så trist at vi ikke ble kjent med deg for vi 
får aldri se dine første skritt eller høre deg si dine 
første ord. Og jeg vet at du hadde blitt verdens beste 
lillebror. 

Dette er sånt som skjer og man må gå videre, selv 
om det er vanskelig. Vi har fått støtte fra så mange 
og det er jeg veldig takknemlig for. Jeg prøver å leve 
så normalt som mulig, men det betyr ikke at dette 
er lett.

MANDAG 21. SEPTEMBER 2020
Kjære dagbok
I dag var det minnestund og det var hardt. På slutten 
av minnestunden kunne vi gå opp til der hvor Sam
uel lå. Vi kunne legge bamser, tegninger og kort osv. 
ved siden av og rundt i kista han lå i. Jeg savner han 
allerede. Jeg tok det så mye «verre» enn lillesøster. 
Hun var glad for å ha blitt storesøster, og jeg var trist 
for å ikke ha blitt det. Det var små mye jeg ville lære 
han, og det var så mye jeg håpet han ville lære meg. 
Det er vanskelig å forklare med ord, med det var rett 
og slett vondt, trist og forferdelig å miste han.

FEBRUAR 2023
I den øverste skuffen i kommoden ligger jakka til 
matrosdressen. Den er mørkeblå med tre striper rundt 
ermene og et bittelite anker i gull ytterst på kragen. 
Mathea (14 år) folder den varsomt sammen og legger 
den ned i skuffen igjen. Hun er inne på rommet der 
lillebroren skulle ha bodd. Noe av babytøyet, som ble 
kjøpt inn til ham, har nå kommet tilbake i poser. Det 
er en venninne av moren som har lånt klærne til sitt 
barn. Litt Duplo stikker også opp fra en av posene, og 
ved siden av står en hvitmalt vugge, pluss et badekar 
og en slags badestol til babyer. Alt var klart til at 
Samuel skulle komme.

De hadde ventet i månedsvis, og i albumet doku-
menter mamma Marte hvordan magen vokser, bilde 
for bilde, en mer og mer tydelig graviditetsmage. Så 
følger de første grovkornede ultralydbildene, de vet at 
en gutt er på vei. Kameratene til Jon, den kommende 
pappaen, steller i stand babyshower, og på verandaen 
i Horten, en lys sommerkveld, feirer venninnene til 
Marte at hun skal bli mamma for tredje gang. Når 
familien lar seg avbilde på stranda en junihelg, er 
de åpenbart fem. Jon og Marte, Mathea, da 11 år, og 
lillesøster på ni – og, sparkende inn under kjolestoffet 
og sommerhuden, Samuel, med termin i midten av 
september.

Den dagen det skjer, er jentene på skolen. De vet 
ingenting om at mamma og Jon har reist på sykehuset, 
riene er i gang. Etter skoletid blir de hentet av farmor 
og farfar slik de gjør hver torsdag. De spiser middagen 
sammen, som om det er en helt vanlig dag, de vet ikke 
at de har blitt storesøstre flere timer i forveien. Jon og 
Marte trenger å summe seg før de informerer jentene 
om hva som har hendt. De er i sjokk. Da hjertelyden 
forsvant ble det utført hastekeisersnitt, men der det 
skulle ha vært et befriende skrik, var det stillhet, og 
der det skulle ha vært liv, var det død. 

Samuels storesøstre skal aldri bli kjent med broren 
sin slik de trodde.

De får holde ham på sykehuset. Sitte med ham 
i armene etter tur. Det blir tatt bilder, Samuel er 
pyntet i myke bukser og en hvit body hvor det står 
trykket «Daddy`s favourite». Øyene hans er lukket 
og senere skal Mathea tenke over at hun aldri fikk 

Kjære Samuel
Om å miste en lillebror

•

 
Jeg liker ikke å snakke om «hendelsen», men det er ikke noe problem å 

skrive om det. Det er nok noe med at ingen må se det jeg skriver.
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Min historie

veldig lyst til å være med, så jeg skal spørre etterpå 
eller i morgen. Og jeg håper så inderlig at jeg kan 
være med. Det er bare det at jeg tror det er i skole
tiden min, men da får jeg bare dra fra skolen og 
heller komme tilbake etterpå. Jeg kommer garantert 
til å skrive etter at jeg har fått svar på om jeg kan 
eller ikke.

Jeg liker ikke å snakke om «hendelsen», men det 
er ikke noe problem å skrive om det. Det er nok noe 
med at ingen må se det jeg skriver.

Mamma og pappa har sagt ifra til lærerne, til 
danselæreren og til hele klassen min. Så da vet alle 
hvorfor jeg kan bli lei meg.

LØRDAG 26. SEPTEMBER 2020
I går var jeg ikke på skolen, Samuel ble nemlig senket 
ned i jorden i en hvit kiste. Det var fint, men trist 
også.

Jeg, Jon og mamma kastet en hvit lilje hver oppå 
kista. De skulle ikke grave jord oppå kista før etter 
at vi dro.

SØNDAG 11. OKTOBER 2020
Kjære Samuel
Jeg elsker deg, jeg elsker deg såååå høyt. Og jeg 
savner deg. Selv om jeg aldri ble kjent med deg så er 
fortsatt den følelsen der. Følelsen av at jeg har mistet 
noen som sto meg nær.

Det er snilt av andre at de gir gaver og blomster 
og morgenleveringer, men samtidig er det en påmin
nelse om det som har skjedd.

Skulle ønske vi ikke hadde mistet deg fordi du 
hadde blitt verdens beste bror, det er jeg hundre 
prosent sikker på.

Alltid elsket. Aldri glemt.
Sov godt.
Klem fra storesøster Mathea

MANDAG 12. OKTOBER 2020
Til Samuel
Jeg elsker deg og skulle ønske at jeg ikke måtte igjen
nom den lidelsen det er å miste deg. Du er verdens 
beste, og det vil du alltid være. Savner deg sånn.

TIRSDAG 22. SEPTEMBER 2020
I går var det minnestund. Jeg gråt mye, men det er 
lov til å gråte. Det er normalt å være trist. På vei ut 
fra kapellet fikk lillesøster og jeg hver vår sølvkonvo
lutt. Hun åpnet sin da vi kom til bilen, og jeg så hva 
som var inni. Jeg ville ikke åpne min. Grunnen til at 
jeg ikke ville åpne den er at jeg vet at det egentlig var 
tre konvolutter. Samuel har den ene med seg i kista.

ONSDAG 23. SEPTEMBER 2020
Fredag 25. september skal det skje noe ifølge det jeg 
vet. Da skal Samuel senkes ned i jorda. Mamma og 
Jon tenkte at bare de skulle være der, meg jeg har 

 
Jeg skulle ønske jeg kunne se øynene dine og smilet ditt. Jeg 

ville så gjerne oppleve dine første skritt og ditt første ord. 

Samuel kom stille til verden 16. september 2020.
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Det er først når du mister noen at du skjønner 
hvor mye de egentlig betydde for deg. Det er trist 
å tenke på at du ikke fikk se søstrene dine, Milo, 
hunden vår, mamma og pappa. Vi er familien din og 
vi savner deg.

Jeg skulle ønske jeg kunne se øynene dine og smi
let ditt. Jeg ville så gjerne oppleve dine første skritt 
og ditt første ord. Jeg ville være der det øyeblikket 
du trengte meg og de øyeblikkene du var nedfor og 
helst ville ha meg bort. Jeg ville være der i bryllupet 
ditt og jeg ville møte barna dine. Mest av alt ville jeg 
bli kjent med deg og være der for deg.

Alle mine ønsker og alt jeg ville finne på med deg 
bare forsvant plutselig den dagen du ble født. 16. 
september. Du ble født, men overlevde ikke.

Alltid elsket.
Klem Mathea

TIRSDAG 1. DESEMBER 2020
Jeg har ikke skrevet på lenge, vet ikke hvorfor. Jeg 
skal på sykehuset for tredje gang og snakke med 
sosionomen. Jeg har snakket mye med helsesyke
pleieren i det siste også. Det hjelper å snakke med 
dem, men jeg holder mye inne også for det er ikke 
alt jeg vil dele.

For cirka en uke siden spurte en på dansen om 
mamma hadde fått babyen nå. Først svarte jeg nei. 
Da spurte hun om ikke mamma hadde hatt den i 
magen lenge nå da? Så sa jeg: Eller jo, hun har fått 
barnet… men … han overlevde ikke. Så spurte hun 
om hva han skulle hete, og jeg svarte Samuel. Så bare 
gikk jeg.

Jeg tror de hadde snakket om meg da jeg var ute, 
men jeg orket ikke å bry meg om det da. Jeg danset 
ferdig og ville bare hjem.

Jeg er fortsatt litt sånn… ikke lei meg, men jeg 
har en klump i magen når jeg tenker på det. Fordi 
hun spurte var det som om jeg fikk en indre lysbilde
fremvisning av å hele opplevelsen av å miste han, 
men nå må jeg sove, så jeg skriver mer senere.

Alltid elsket. Aldri glemt.

ONSDAG 2. DESEMBER 2020
Det er hardt å miste noen man er glad i. Det er i 
alle fall hardt når man får sånne tanker (og bilder i 
hodet) som jeg begynte å få i går. Jeg vet ikke hvorfor 
jeg får disse tankene, med det er vondt. Jeg skulle 
så veldig ønske at han var her med meg. Han er jo 
broren min.

Kjære lille Samuel, jeg elsker deg så sååå høyt. Nå 
sitter jeg her og gråter og holder på stjerna som er 
lik den jeg perlet til deg. Om den stjerna skulle bli 
ødelagt eller knuse, kommer jeg til å bli kjempelei 
meg. Det er mitt minne om deg. Det betyr så mye 
bare å vite, å vite at du har den andre sammen med 
deg.

17. MAI 2021
Kjære Samuel
Dette skulle ha vært din første 17. mai. Du skulle ha 
vært pyntet og kanskje fått en kake om du hadde 
vært heldig, eller is da. Jeg savner deg! 

De nybakte foreldrene med lille Samuel.

 
Noe av det jeg irriterer meg over ved at du er borte, 

er at jeg ikke vet hvilken farge øynene dine er.

•
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Mamma har sagt at vi skal få ordna det sånn at jeg 
får dra uansett.

Glad i deg!
Klem fra din største storesøs Mathea

16. SEPTEMBER 2021
Jeg vet ikke hva jeg føler. Jeg er ikke lei meg, men jeg 
er ikke glad heller. Jeg er egentlig i karantene, så jeg 
er veldig redd for at jeg ikke kan være med på grava. 
Jeg vet ikke, jeg føler ingenting nå. Det kjennes litt 
rart.

Det var fint å være nede på grava. Følelsene er 
fortsatt litt «borte».

18. MAI 2021
Én måned til ferie. Jeg savner deg, skulle ønske du 
var her. Alt ville ha vært annerledes da. Jeg ville nok 
ikke vært sånn jeg er om du hadde overlevd.

SØNDAG 9. SEPTEMBER 2021
Kjære dagbok
Jeg har begynt på ungdomsskolen nå. Det har vært 
mye korona i det siste, så nå når noen i min klasse 
fikk korona måtte vi i karantene i 10 dager. Så jeg er 
i karantene til 19. september.

Jeg har testet negativt to ganger allerede, men 
om jeg tester positivt i morgen eller på onsdag, kan 
jeg ikke komme og besøke deg på bursdagen din. 

Familien var åpenbart fem denne dagen på stranda i juni 2020. 

 
Noen dager kan jeg være glad for at jeg fikk en bror, at jeg 

fikk se deg og holde deg. Og noen dager er jeg lei meg for at jeg 
ikke kan holde deg når jeg vil, for jeg kan ikke det.
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er jeg lei meg for at jeg ikke kan holde deg når jeg vil, 
for jeg kan ikke det. Jeg kan aldri se deg eller holde 
deg igjen. Og det er en vond tanke.

Mamma sa hele tiden. «Det er lov til å ha det 
vondt, og det er lov til å gråte.» Jeg gikk igjennom 
noe helt forferdelig som jeg ikke unner noen å gå 
igjennom, og da er det normalt å gråte. Jeg gråt hele 
tiden, fordi jeg savnet deg, og det er ikke noe galt i 
det.

Nå kan jeg tenke på deg og snakke om deg uten 
å gråte.

Jeg savner deg Samuel, og er veldig glad i deg. <3
Gratulerer med to og et halvt års dagen.
Alltid elsket, aldri glemt.

Din storesøster Mathea •

Kjære Samuel <3 Gratulerer med dagen <3 <3 <3
Jeg er veldig glad i deg og savner deg kjempemasse. 
Jeg ville se dine første skritt og høre dine første ord. 
Noe av det jeg irriterer meg over ved at du er borte, 
er at jeg ikke vet hvilken farge øynene dine er. De kan 
være blå, brune, grønne eller litt av hvert.

Glad i deg!
Klem fra største storesøster Mathea 
For alltid i våre hjerter.
Alltid elsket. Aldri glemt.

På toårsdagen til Samuel åpner Mathea  omsider den 
sølvfargede konvolutten. Hun vet hva som er inni. Det 
er en liten regnbue i plast og et kort.
På kortet har tanten skrevet et sitat av Alf Prøysen: 

Over regnbuen der er himmelen blå. Alle drømmer 
skal vise veien, der du skal gå. 
Under har hun skrevet: 

En slik regnbue vil også lillebror få.
Så har alle tre like. <3

Den tredje konvolutten fikk Samuel med seg. Tre 
søsken med den samme hilsenen fra tante.

Den 16. mars 2022 skriver Mathea  igjen i dagboken.

Kjære Samuel
Jeg har ikke skrevet til deg på lenge, men det betyr 
ikke at jeg ikke tenker på deg. 

Jeg skal konfirmere meg nå i vår. Datoen er 13. 
mai, og vi skal være på Bakketeigen etter seremo
nien. Jeg savner deg og skulle ønske at du var her 
med oss, men det er du ikke.

Det er helt utrolig at det har gått to og et halvt år! 
Jeg husker at jeg så på deg da du lå i armene mine. 
Jeg husker at jeg gråt på minnestunden av alle de 
fine bildene, bamsene og blomstene som var rundt 
kista di. Jeg husker at jeg kastet en lilje ned på grava 
di. Jeg husker deg og alle minnene like godt, selv om 
det er to og et halvt år siden. Jeg har gått videre nå, 
ikke fordi jeg ikke savner deg, men fordi det går an å 
være glad selv om du savner noen.

Noen dager kan jeg være glad for at jeg fikk en 
bror, at jeg fikk se deg og holde deg. Og noen dager 

Historier som beveger
LUBs medlemmer bærer på sterke livserfaringer. Gjennom prosjektet «Historier som beveger» har med-
lemmer i LUB fått veiledning av forfatter Kjersti Wold i å skrive sin historie – både for å hjelpe seg selv og 
for å gi trøst, innsikter og gjenkjennelse til andre. Kjersti har også skrevet innledningen og mellomordet i 
denne historien.
Les flere historier på lub.no

Mathea fikk være med da Samuels kiste ble senket i jorden.
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4 Leder

5 Nytt fra LUB

8 xx

Å kjenne spark og bevegelser i magen hver dag er 
tegn på at barnet trives. Lite liv kan tyde på at barnet 
ikke har det så bra. Ved å bli kjent med ditt barns 
bevegelsesmønster, kan du raskere oppdage om 
barnet beveger seg mindre enn normalt. Alle barn 
har forskjellig bevegelsesmønster.

Når skal du begynne?
Begynn fra uke 28. Da har bevegelsesmønsteret blitt 
regelmessig med mer faste perioder for når barnet 
er våkent og sover. 

Ikke mindre bevegelser nær termin
Bevegelsene kjennes annerledes når det blir trangt i 
magen mot slutten av svangerskapet, men: 
Vær oppmerksom på at det aldri skal bli færre 
eller svakere bevegelser.

Hva gjør du ved lite liv?
Dersom du merker endring og er bekymret for 
hvordan barnet har det, kontakt fødeavdelingen 
din med en gang!

Hvordan kan du følge med?
Sett av litt tid hver dag til å kjenne etter hvordan ditt 
barn beveger seg. Gjør dette mens barnet er våkent.

Gjør det til en god vane!

Lær mer på 
kjennliv.no

Bli kjent 
med babyens 
bevegelses mønster 
i magen

Stol på deg selv, 
det er du som kjenner 
barnet ditt best.



formidlet en hilsen på vegne av de mange etterlatte 
etter uventet barnedød.

– Du har bidratt til å gi stemme til de stemmeløse. 
Det startet med en stor landsdekkende studie av 
etterlatte etter barnedød, ulykker og selvmord, så 
et arbeid som så på dynamikken mellom de etter

latte og deres sosiale nettverk, og nå har du hatt 
ledelsen i verdens største forskingsprosjekt 

om etterlatte etter narkotikarelatert død. 
De fleste av disse arbeidene er finansiert 

gjennom LUB, og det er vi stolte av. 
– Du lar ikke forskningsresulta

tene ligge i en skuff. Du har, sammen 
med din mann Atle Dyregrov, vært 
med LUB på turneer rundt om i hele 
landet der vi har hatt folkemøter om 
sorg og krise. Og du har vært primus 

motor for nettsteder som sorggrup
per.no og kriser.no, som er ressurser 

for etterlatte og helsepersonell.

– SER PÅ ETTERLATTE SOM EN RESSURS
En av de mange talene under feiringen berørte 

jubilanten spesielt. 
– Du ser på etterlatte som en ressurs. Det sier noe 

om din empati og ditt engasjement, sa to selvmords
etterlatte. Etter at de mistet sin sønn, har felles
skapet og støtten gjennom LEVE – Landsforeningen 
for etterlatte ved selvmord vært avgjørende. 

Kari Dyregrov var initiativtager til LEVE, etter 
inspirasjon fra LUB. Og nå er Dyregrov med på å 
etablere en forening for etterlatte etter narkotika
relatert død. 

På vegne av etterlatte i Norge og deres sosiale 
nettverk, vil vi si tusen takk for at du har vært 
et ja-menneske, det vet vi har betydd mye for 
mange! •

Dyregrov fikk utmerkelsen Ridder 1. klasse av 
Den Kongelige Norske St. Olavs orden for 
sitt arbeid og engasjement for etterlatte etter 
selvmord, uventet barnedød og narkotika

relatert død. I snart tre tiår har hun viet sitt arbeidsliv 
til forskning på sorg, kriser og traumer, og ikke minst 
på hvordan etterlatte best kan møtes og hjelpes.

– Din forskning og din formidling av 
kunnskap om unaturlig død har gjort en 
stor forskjell. For enkeltmennesker, 
for utsatte grupper og for det norske 
samfunnet. Innsatsen din er impo
nerende og utmerkingen er derfor i 
aller høyeste grad høyst fortjent, sa 
rektor ved Høgskulen Vestlandet 
(HVL) Gunnar Yttri. HVL har vært 
Dyregrovs arbeidsplass de siste sju 
årene, før det var hun forsknings
leder ved Senter for Krisepsykolog i 
Bergen.

STØTTE FRA SOSIALT NETTVERK ET 
HJERTEBARN
Som ansatt ved Senter for Krisepsykologi har Kari 
hatt tett samarbeid med LUB i en årrekke. Gjennom 
dette arbeidet har sorg som fagfelt vokst betydelig 
og fått mer anerkjennelse. Kari har særlig bidratt 
til å utvide perspektivet og forståelsen av hva det 
å sørge innebærer. Hun har utforsket sorg som et 
relasjonelt fenomen, det er i våre relasjoner at sorg 
erfares, leves og mestres. Og det er i vårt sosiale 
nettverk at hverdagen skal leves videre, uten den 
døde. For Kari har derfor støtte og omsorg fra sosialt 
nettverk vært et hjertebarn; hvordan kan vi bidra til 
best mulig kommunikasjonen mellom etterlatte og 
deres sosiale nettverk slik at etterlatte kan håndtere 
sorgen sin best mulig?

TETT SAMARBEID MED LUB HELE VEIEN
Fagsjef i LUB var til stede under markeringen og 

– Du har bidratt til å gi 
stemme til de stemmeløse

Det var en staselig begivenhet da LUBs mangeårige samarbeidspartner 
og forsker Kari Dyregrov ble utnevnt til Ridder 1. klasse.

Tekst  TRINE GIVING KALSTAD

Fagsjef Trine takket Kari for 
hennes solide bidrag til økt 
forståelse og anerkjennelse 

av etterlattes behov.
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Nå har hun bidratt med sine erfaringer fra NI som 
brukerrepresentant i arbeidet med et nytt kapittel i 
Nyfødtveilederen: Psykososial oppfølging av foreldre/
familie etter dødsfall ved Nyfødtintensivavdeling (NI). 

LUB står i samarbeid med erfarne fagpersoner 
og foreldre bak dette kapittelet som er publisert på 
Helsebiblioteket.no. Målgruppen er leger, sykepleiere 
og barnepleiere som er involvert når barn dør ved NI.

Det å ha følt seg som en familie og ha skapt 
mange gode minner var veldig viktig for 
oss etter at Moa døde. Mye av det vi gjorde 
sammen med henne ville ikke skjedd uten 

all den støtten vi fikk av helsepersonell; tryggingen 
på at vi var foreldrene og kjente henne best, og ikke 
minst forslag og spørsmål om hva vi kunne gjøre for 
henne, sier Guro.

Når et barn dør på nyfødtintensiv
– Vi visste at Moa skulle dø, samtidig skulle vi prøve å gi henne all vår kjærlighet, og skape gode 
minner, forteller mamma Guro Strømsøe. Oppfølgingen fra helsepersonellet på nyfødtintensiv-

avdelingen (NI) var uvurderlig for henne og mannen den ene måneden datteren levde. 

Tekst  LINE SCHRADER  Foto PRIVAT
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– Det knyttes gjerne sterke bånd til ansatte på 
avdelingen. Å formidle betydningen av å bli sett 
på som foreldre og bli trygget i rollen er viktig, sier 
Kalstad. 

Å SKAPE NORMALITET I EN UNORMAL SITUASJON
Moa var Guro og mannens første barn. Da hun kom 
til verden med keisersnitt 2. august 2010 ble det 
oppdaget at hun ikke var frisk. Hun hadde epilep
tiske anfall som stadig ble verre, og etter hvert ble 
hun svært preget. I samråd med etisk komité vur
derte legene at det var uetisk å holde henne i live. 
Moa døde 2. september 2010 etter at behandlingen 
ble avsluttet og respiratoren koblet fra. De fant aldri 
ut hva som feilte henne mens hun levde, først fire 
år senere fant de genfeilen: en spontan mutasjon 
hadde ført til en nyoppdaget genfeil som igjen førte 
til alvorlig epilepsi.

Guro er opptatt av at foreldre blir godt ivaretatt 
i en så vond og krevende situasjon som de selv har 
stått i, og hun ville derfor bidra med sine erfaringer 
i arbeidet med veilederen.

– Den psykososiale oppfølgingen er utrolig viktig, 
både i tiden man lever med barnet på NI, men også 
for tiden etter. I tillegg til det rent medisinske blir 
helsepersonellet på NI de som hjelper familien å 
skape normalitet i en unormal situasjon. Her vil 
jeg særlig trekke frem hvordan personalet støtter 
foreldrene i foreldrerollen, sier Guro.

– Medisinsk, livsviktig utstyr og fremmede 
omgivelser gjør foreldre ekstra sårbare i rollen, 
man kan komme i en situasjon der det blir 

– FENOMENALT TVERRFAGLIG SAMARBEID
Kapittelet er basert på innsamlet og systematisert 
kunnskap og erfaring fra etterlatte som har mistet 
barn på NI, litteratursøk og eksisterende prosedyrer 
på nyfødtintensivavdelingene i Norge. 

– Det har vært et fenomenalt tverrfaglig sam
arbeid mellom LUB, Universitetssykehuset Nord
Norge (UNN), Oslo universitetssykehus, OsloMet 
og Drammen sykehus, forteller jordmor og LUB 
medlem Janne Teigen, som har vært prosjektleder 
og medforfatter av kapittelet. Hun har blant annet 
vært i kontakt med alle landets 19 nyfødtintensiv
avdelinger for å innhente kunnskap om hvordan de 
jobber. Janne hadde erfaring med et lignende opp
drag fra LUB som prosjektleder for fagprosedyrene 
ved dødfødsel.

– Vi vet det gjøres mye bra arbeid på nyfødtavde
lingene i Norge. Derfor samlet vi inn alle prose dyrene 
som fantes og har brukt dette, sammen med foreldre
erfaringer, som grunnlag for teksten i Nyfødtveiled
eren. Det er viktig at gode erfaringer og tiltak deles og 
gjøres tilgjengelig for hele fagmiljøet, sier Teigen. 

– Det at psykososial oppfølging nå har fått sitt 
eget kapittel i veilederen, er en anerkjennelse av at 
dette er like viktig som den medisinske oppfølgingen 
når et barn dør eller er så sykt at kommer til å dø, sier 
fagsjef i LUB Trine Giving Kalstad som også er med
forfatter av kapittelet. Hun understreker at foreld
rene skal leve videre med minnene og erfaring ene 
fra tiden på avdelingen. Derfor er det så viktig å legge 
til rette for at gode minner skapes både mens barnet 
lever og etterpå. 

Moas mamma Guro.

«Det er viktig å huske at foreldre er i sjokk og ofte ikke vet hva de vil eller har behov for. De trenger 
veiledning, og de kan ha nytte av å høre hva som har vært av betydning for andre foreldre i lignende 
situasjoner. Minnene som blir skapt skal familien leve med resten av sitt liv, og disse er for alltid 
forbundet med sykehusets oppfølging.»

Nyfødtveilereden

 
Sykepleierne var opptatt av å trygge oss i foreldrerollen, 
noe som gjorde det mulig å knytte nære bånd til Moa.

•
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Å SKAPE GODE STUNDER
– Vi levde i en sånn boble som var helt uutholdelig å 
være i, samtidig som vi ikke ville ut av den heller. Vi 
visste at hun skulle dø, samtidig skulle vi prøve å gi 
henne all vår kjærlighet, og skape gode minner, fortel
ler Guro. En ting som hjalp dem både da og i ettertid 
var at de klarte å skape god stemning rundt Moa. 

– Med en gang vi gikk bort fra henne var det bare 
sorg, men når vi var hos henne kjempet vi desperat 
for å ha gode stunder der og da. Dette ble lettere 
etter hvert som vi vente oss til det, men det som 
lettet veldig var at sykepleierne hjalp oss. Vi hadde 
behov for at de satt med oss og diskuterte helt hver
dagslige ting med oss når Moa sov på fanget vårt. Det 
å kunne ha en sovende baby på fanget og samtidig 
snakke og flire om helt vanlige ting med en annen 
voksen var så normalt, og jeg kjente jeg ble glad fordi 
Moa opplevde glede og rolige mennesker rundt seg, 
god stemning rett og slett.

STØTTE VED VONDE BESKJEDER
Guro trekker fram at sykepleierne spilte en spesielt 
viktig rolle for dem når de tok imot vonde beskjeder. 

– Når legene formidlet beskjeder som ofte hand
let om å ta fra oss håp om at Moa kunne overleve, 
befant vi oss i en helt uutholdelig situasjon, og ofte 
klarte vi ikke å få ut et eneste ord. Når legen etter 
hvert måtte gå, ble alltid sykepleieren sittende med 
oss. Det føltes som om noen orket å holde ut det 
uutholdelige med oss. Jeg har tenkt mange ganger 
på hvor modig det er av en sykepleier å bare sitte i 
stillhet med foreldrene i en sånn situasjon. I disse 
møtene kunne vi ofte merke medfølelse, og at hel
sepersonell ble berørt følelsesmessig. Dette gjorde 
oss trygge på at de også ville Moas beste.

skummelt å gi stell og omsorg til eget barn i 
frykt for å komme borti noe eller gjøre noe feil, 
sier Guro som selv opplevde å få masse støtte 
slik at de kunne stelle og kose med Moa.

– De oppmuntret oss til å gjøre foreldreting, som 
stell, skift og vask. Alt dette trengte vi selvtillit for å 
tørre å gjøre, men det ga oss så mye!

– Sykepleierne var opptatt av å trygge oss i 
foreldrerollen, noe som gjorde det mulig å knytte 
nære bånd til Moa. Det gjorde også at stoltheten 
og morsfølelsen fikk stort rom i meg, og det har gitt 
god trygghet og selvtillit i morsrollen også for de to 
barna som kom etter, forteller hun. 

Guro trekker også fram hvor godt det var å opp
leve at helsepersonellet også var omsorgspersoner 
for Moa, ikke bare behandlere. 

– Ofte når vi kom inn om morgenen, eller etter 
å ha vært ute og spist, satt en sykepleier og sang for 
henne, koste med henne og snakket med henne. Dette 
gjorde at vi følte at Moa ble passer godt på, i tillegg til 
at vi følte oss mer normale når vi gjorde alt dette med 
henne midt i alle ledningene og utstyret rundt.

– Noe av det mest forferdelige med å være 
foreldre på nyfødtintensiv er at du må gå fra 
barnet ditt. Flere ganger om dagen, og ikke 
minst: hver natt. Det er helt forferdelig. Alle 
instinkter forteller deg at det er feil. Jeg har ikke tall 
på hvor mange kvelder jeg sa god natt og gikk, for så 
å måtte snu og løpe tilbake til Moa. Det var så van
skelig å forlate henne, hun var så liten og sårbar! Det 
som kunne hjelpe i en slik situasjon var at vi hadde 
noen få faste sykepleiere å forholde oss til. Når det 
var en av «våre» som var på nattevakt, var det lettere 
å gå. Etter hvert var vi heldige og hadde stort sett 
alltid noen kjente som var hos henne.

 
Jeg hadde sett frem til barseltreff, så en gjeng sykepleiere ble 
med til nærmeste sykehuskafé med Moa i vogn. Der vi drakk 

kaffe og spiste sjokolade og harselerte over «teite» barselmødre 
med friske barn. Det er viktig å få ut litt aggresjon mot den 

urettferdige situasjonen man er i.

Janne Teigen (t.v.) og forsker 
Line Christoffersen som også 
er medforfatter av det nye 
kapittelet i Nyfødtveilederen.
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GODT Å GJØRE NOE MENINGSFULLT UT AV 
TAPSERFARINGEN
Guro synes det har vært fint å kunne bidra med 
innspill i arbeidet med veilederen for psykososial 
oppfølging.

– Det er alltid godt å kunne gjøre noe menings
fullt ut av vår tapserfaring. Jeg er overbevist om at 
måten man blir møtt på i en slik situasjon har stor 
betydning for videre sorgprosess, psykisk og fysisk 
helse, samlivet mellom foreldrene, og også for even
tuelle søsken. Gode erfaringer om hva som fungerer 
godt eller mindre godt bør derfor være tilgjengelig 
for fagmiljøet. Kapittelet gjenspeiler de punktene 
jeg mener er viktige, og bør kunne være til god hjelp 
til å lage rutiner for NIavdelinger, og som utgangs
punkt for samtale i fagmiljøet. Det er tydelig at det 
er lyttet til innspill fra foreldre i arbeidet med denne 
veilederen, avslutter hun. •

Å FØLGE BARNET SITT INN I DØDEN
– I forberedelsene til Moas død følte jeg og mannen 
på desperasjon. Vi skulle liksom passe på datteren 
vår, beskytte henne mot alt vondt, hvordan skulle vi 
kunne gjøre det mens vi fulgte henne inn i døden? Vi 
hadde mange spørsmål til legen i den forberedende 
samtalen, vi ønsket å gjøre døden «enkel», «god» og 
«smertefri». Heldigvis hadde vi meget kloke leger. 
En av dem sa «døden er ikke vakker». Så enkelt. Og 
så viktig. Det er jo ikke lett å komme hverken inn 
eller ut av livet. Den erkjennelsen var det viktig 
at vi fikk før det hele satte i gang. De og vi skulle 
selvfølgelig gjøre alt for at Moa skulle lide minst 
mulig, men vi måtte samtidig la henne få lov til å 
dø. Dette flyttet fokuset vårt på det viktige tror jeg: 
å være der for henne. Ikke stresse med å forhindre 
det uunngåelige.

 
Vi skulle liksom passe på datteren vår, beskytte 

henne mot alt vondt, hvordan skulle vi kunne gjøre 
det mens vi fulgte henne inn i døden?

– De oppmuntret oss til å gjøre foreldreting, som stell, skift og vask. Alt dette trengte vi selvtillit for å tørre å gjøre, 
men det ga oss så mye! forteller Guro.
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N O R H J E L P

NORSK SORGHJELP-STUDIE
Har du mistet et barn eller et søsken i dødfødsel, krybbedød, ulykke, 
akutt sykdom, selvmord eller drap? Har du fått den hjelpen du har 
behov for? Nå inviteres foreldre og søsken fra 16 år til å delta i den 
store NORHJELP-studien.

Denne landsdekkende studien skal undersøke hjelpetilbudet til etterlatte ved 
uventet, plutselig eller voldsom barnedød. Formålet er å bedre forstå etterlatte 
foreldres og søskens behov for hjelp og støtte etter et uventet barnedødsfall. 
Vi ser også på om det er samsvar mellom hjelpen etterlatte trenger og hjelpen 
de har fått fra helsevesenet. Målet er å sikre at etterlatte får bedre og mer 
tilpasset hjelp og støtte både rett etter dødsfallet og over tid. 

Initiativet til studien er tatt av LUB, og den er støttet av Stiftelsen Dam.  
Studien utføres på Senter for krisepsykologi ved Universitetet i Bergen (UiB).

NORHJELP-studien består av flere delstudier: 

Etterlattestudien: Belyser hvilke hjelpebehov etterlatte har etter tapet og 
hvilke erfaringer de har med hjelpetilbud de har fått i kommunen. 

Likepersonstudien: Ser på behovet for og nytten av kontakt med andre 
etterlatte i lignende situasjon. 

Kommunestudien: Undersøker hvilke erfaringer helsepersonell i kommunen 
har med å gi hjelp og omsorg til etterlatte i krise og sorg.

Vil du delta? 
Vi trenger mange 
deltakere for å kunne gi 
resultatene god tyngde.

Slik kan du bidra: 
Du finner spørreskjemaet 
på nett. Søk på 
«norhjelpstudien».

Spørsmål? 
Kontakt Nataskja Lie ved 
Senter for krisepsykologi 
(UiB) på: 
nataskja.lie@uib.no eller 
på telefon: 55 58 61 00.

Foto: M
inneskrinet



Det har ikke vært lett å finne ut av dette gjennom 
henvendelser til Skatteetaten tidligere, så dette var 
gull verdt! 

BÅDE MOR, FAR OG MEDMOR KAN REGISTRERE 
BARNETS NAVN PÅ SEG
I et hyggelig digitalt møte med to som jobber med 
Folkeregisteret i Hammerfest og en fra Skatteetaten 
i Oslo, fikk vi klarhet i hva som er mulig. Og det er 
faktisk bedre enn vi trodde: 

Både mor, far og medmor kan nå få sitt døde 
barns navn registrert i Folkeregisteret. Tidligere 
var det kun mor som fikk registrert barnet på seg, 
og da som «dødfødt gutt/pike». 

Det kan være en litt omstendelig prosess å få 
barnet registrert på far/medmor dersom farskapet 
eller medmorskapet ikke var erklært før eller ved 
fødselen, men det er fortsatt mulig. Forklaring 
på hvordan du kan gå fram, finner du på lub.no, i 
artikkelen Navneregistrering av dødfødte (under 
menypunktet Praktiske råd / Foreldres rettigheter 
når et barn dør).

VIL SENKE GRENSEN FOR REGISTRERING TIL UKE 22
Et gledelig resultat av møtet er at det nå endelig 
er startet en prosess for å få senket aldersgrensen 
for registrering av dødfødte. I møtet tok vi opp at 
det er problematisk at kun barn født fra og med 
svangerskapsuke 28 blir registrert i Folkeregis
teret. En dødfødsel regnes ellers fra og med uke 
22, så dette oppleves vondt for mange foreldre. Nå 
er dette tatt opp videre med Helsedepartementet 
der det skal avklares. Vi håper nå på en snarlig 
endring! •

Responsen var stor da vi i januar publiserte 
et innlegg på Facebook og Instagram om at 
foreldre kan få registrert sitt dødfødte barn 
med navn i Folkeregisteret, med link til vår 

informasjon på lub.no om hvordan gå fram.
Dette var en kjærkommen nyhet for mange 

etterlatte foreldre, en anerkjennelse av barna de 
har mistet. 

Uken etter ble LUB kontaktet av Skatteetaten. 
Etter å ha opplevd en stor økning av henvendelser 
fra etterlatte foreldre, ønsket de å ha et møte med 
oss for å nå ut med korrekt informasjon om regist
rering av barn som blir født døde.

«Vi ønsker at denne brukergruppen skal ivaretas på 
en god måte når de kontakter oss.»

(Skatteetaten)

Viktig anerkjennelse 
av dødfødte barn
Skatteetaten fikk en liten storm av henvendelser fra foreldre 
som ville registrere navn på sitt dødfødte barn i Folkeregisteret 
etter at LUB fortalte om muligheten i sosiale medier. 

Tekst  LINE SCHRADER

Vilde, Line og Trine fra LUB i møte med Skatteetaten.

NOEN AV 
KOMMENTARENE I 
SOSIALE MEDIER:

«Nå har jeg begge 
barna mine registrert 
på meg, og begge med 
sine navn, og jeg har 
litt mer ro i sjela.»

«Dette var jeg ikke klar 
over. Sendt inn skjema 
for å få registrert Ks 
navn. Nesten 22 år 
siden han ble født.»

«Da er gutten vår 
registrert med navn 
også. Takk LUB. Tenk at 
noe så «lite» kan bety 
så mye. Varmer mitt 
mammahjerte »
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måtte mer enn én gang si til meg selv at «Dette gjør jeg 
for Mateo, dette er for ham». Ellers hadde jeg trukket 
meg og avbestilt hele trykkingen, forteller hun.

Da boken ble lagt ut for salg, følte Linda seg 
blottlagt. 

– Jeg utleverer meg selv og samboeren min rime
lig ufiltrert i teksten. Du blir jo sårbar når du deler 
så ærlig, og vet at det kan komme kritikk og ulike 
tilbakemeldinger fra forskjellige hold. 

Til nå har Linda kun fått positive respons fra både 
nære, kjente, perifere og helt ukjente. Hun forteller 
at både etterlatte foreldre og besteforeldre har kjøpt 
boken.

– Noen jordmødre har også lest den, en av dem 
kjøpte tre eksemplarer av boken for å ha i avde
lingen, og jeg tror og håper at den kan komme til 
nytte for dem, også.

Nå, tre måneder etter utgivelsen, er Linda glad 
for at hun ga ut boken. 

– Jeg håper at jeg har laget noe som kan bety noe for 
noen, at den kan være en trøst eller bidra til økt for
ståelse for sorg. På sett og vis får Mateo leve litt videre 
med oss og andre lesere, nettopp på grunn av denne 
boka. Det synes jeg er veldig fint, avslutter hun. •

F ire dager over termin ble det stille i Lindas 
mage. Samme kveld ble fødselen satt i gang. 

– De la ham på brystet mitt, og han var 
varm og helt, helt stille, forteller hun.

I tiden etter lette hun etter historier som kunne 
fortelle henne noe om hva hun hadde i vente den 
kommende tiden.

– Hva skjer nå? Vil jeg komme meg gjennom 
dette? Kommer jeg til å bli gravid igjen? Og så videre 
og så videre. Jeg fant ingen bøker som jeg følte gikk 
ordentlig i dybden. 

Hun bestemte seg for å skrive den boken hun 
selv ikke fant, til dem som kommer etter henne og 
opplever det samme.

– Det verste har skjedd, alt er svart, og det man 
trenger er å få et lite håp om at livet kan bli bedre. 

Linda begynte å skrive på boken allerede i slutten 
av juli 2018, og lovet seg selv at den ikke skulle ende 
i skrivebordsskuffen. Hun skrev ned små og store 
episoder, med minst mulig filter.

POSITIVE TILBAKEMELDINGER
– Da jeg delte de første avsnittene i sosiale medier, 
turte jeg nesten ikke å gå ut av huset etterpå. Så jeg 

Deler uten filter om 
tapet og sorgen 

Linda Mæle mistet sitt første barn, Mateo, i 2018. I februar i år ga hun ut den 
boken hun selv lette etter den gangen, «Jeg skulle vise deg verden».

Tekst  VILDE VON KROGH  Foto PRIVAT

 
På sett og vis får Mateo leve litt videre med 

oss og andre lesere, på grunn av denne boka.

Linda følte seg blottlagt da 
boken ble lagt ut for salg.
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Utdrag fra boken:
«Du må bare prøve å ikke tenke på det, prøve å komme deg videre.» Ja, men hvor
dan gjør jeg det når hver gang jeg ser meg i speilet så ser jeg ham? Når hver gang 
jeg går ut av huset, så ser jeg enten gravide eller mødre og fedre med babyvogner 
eller en baby som nettopp har lært seg å gå? Hvordan kan jeg glemme, når jeg 
hver gang jeg logger meg inn på sosiale medier kun ser statusoppdateringer av 
nye graviditeter, nye babyer, ikke så nye babyer, ettårs, toårs og treårsdager? 
Hvordan gjør jeg det når jeg en gang i måneden får mensen, også denne gangen, 
og må i butikken og er redd for å møte noen jeg kjenner? Hva om de ser i handle
kurven min og synes synd på meg? Hvordan skal jeg oppføre meg, når jeg møter 
nye mennesker eller mennesker jeg ikke har sett på lenge, og er redd for at de 
skal spørre om jeg har barn? Eller som noen allerede har gjort, «hvor er babyen,» 
eller «ja, du har jo også en liten nå?» Hvordan gjør jeg det når sykehuset minner 
om deg hver gang jeg kjører forbi? Bursdagen min, bursdagen til D, jul, morsdag, 
farsdag og hele sommeren minner om deg, fordi du ikke er her. Hvordan gjør 
jeg det når havet er deg, når fremtiden var deg? Når jeg omstilte hele livet og 
hele den jeg er, for å være den som skulle ta vare på deg, jeg er jo moren din, jeg 
skulle jo være moren din? Hvordan gjør jeg det når hver gang jeg lukker øynene 
og skal sove for natten, så er jeg tilbake på sykehuset, til den dagen magen min 
var hard som stein og jeg ikke kjente noen ting? Hvordan faen fortsetter man? 
Hvorfor faen fortsetter man?

Bestill boken i alle bokhandlere, 
eller direkte fra forfatteren 
(mforlag@gmail.com).

Gjennom en serie på åtte kortfilmer 
kan du lære om hvordan sorg virker 
inn på arbeidsevnen, hvordan det er 
å begynne å jobbe igjen og hvordan 
ledere og sørgende kan gjøre det 
lettere å vende tilbake til jobb og bidra 
til trivsel og motivasjon. I filmene 
møter du psykolog Atle Dyregrov og to 
etterlatte foreldre.

Se filmene på  
lub.no/sorg-og-arbeidsliv

Sorg og arbeidsliv
– veiledningsfilmer for etterlatte, arbeidsgivere og kollegaer
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Bokomtaler

Hva sier du til en som er frustrert og fortvilet over tilværelsen, når du 
så gjerne vil at vedkommende skal ha det bra? Hvordan snakker du 
med en som, til tross for alle dine positive tilbakemeldinger, intenst 
misliker seg selv? Eller med en som står midt i et samlivsbrudd, og 

må starte helt på nytt, mot sin vilje? Hva sier du til en som har mistet barnet 
sitt, når det river på innsiden din å se sorgen deres? 

Sindings korte svar er, i denne lettleste og engasjerende boka: Prøv å vise 
forståelse for hvordan de har det, og anerkjenn opplevelsen deres. Vis empati. 

Psykolog og forfatter Aksel Inge Sinding har gjennom LUBprosjektet 
«Online terapeutiske skrivekurs» etter hvert møtt mange foreldre som har 
mistet barn. I terapirommet har han lært mye om hva sørgende foreldre 
strever med. I denne boken er også dette temaet berørt. Enten du er frivillig 
likeperson, fagperson eller pårørende til etterlatte, gir denne boka deg nye 
innsikter, innføring i empatiske prinsipper og effektive verktøy for å kunne 
bli en bedre samtalepartner. •

Trine Giving Kalstad

Sa jeg noe feil?
Hvorfor samtaler skjærer seg, og hvordan vi kan 
bli bedre til å snakke sammen

Sa jeg noe feil?
Hvorfor samtaler skjærer seg, og hvordan 
vi kan bli bedre til å snakke sammen
Forfatter: Aksel Inge Sinding
Forlag: Gyldendal 2023

Snu deg
Edvins bok
Forfatter: Therese Tungen
Forlag: Aschehoug 2022

Snu deg
Edvins bok
«Dette blir ein annleis sommar», sa ho til ungane sine. Dei dro til fjellet mens 
mannen vart i byen for å bygge om leilegheita. Sonen Edvin skulle fylle sju 
etter sommaren, og gledde seg til å få sitt eige rom. To dager før dei skulle 
dra frå hytta, fekk Edvin vondt i hovudet. Nokre timar seinare var han død. 

Attende står ein rådlaus familie. Kva skjedde egentlig med Edvin? Kor er 
han no, og korleis kan dei leve vidare på ein god måte etter dette? 

Snu deg er skriven av ei mor som prøver å finne fram i kaoset gjennom året 
etter at sonen døydde, og eit forsøk på å skrive Edvin fram. 

«Edvin var ein gut som levde i augeblikket. Han gledde seg til bursdagen 
sin. Han var ein livsnytar. Vi leiter etter mønster i fortida, som om det som 
hende Edvin var forutbestemt, som om det låg der heile tida. Som om tilfel
digheiter ikkje finst.» •
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Bokomtaler

Denne boken er en samtalestarter for alle som har spørsmål om døden, eller 
kjenner noen som er døde. For hva skjer egentlig med kroppen når man dør? 
Hva er en begravelse? Og hvorfor må vi egentlig dø?

Anna Fiske tar for seg et tema som barn er nysgjerrige på, og voksne kanskje 
synes det er vanskelig å snakke om, nemlig døden.

I Hvordan snakker man om døden? snakker hun til barna i øyehøyde og tar dem 
på alvor, samtidig som hun evner å skrive hjertevarmt, inkluderende og til og med 
morsomt. •

Hvordan snakker 
man om døden?

Hvordan snakker man om døden?
Forfatter: Anna Fiske
Forlag: Cappelen Damm 2023

Vi er tre advokater som har lang erfaring med personskade-
erstatning og helserett. Vi bistår klienter over hele landet. 
Kontoret har erfaring både fra offentlig forvaltning, herunder 
Norsk Pasientskadeerstatning (NPE), og privat virksomhet.

VI KAN BISTÅ MEDLEMMENE MED:

• Gi råd og veiledning 

•  Bistand med krav/søknad til NPE og forsikringsselskap

•  Bistand med søknad eller klage ovenfor NAV, Statsforvalter, 
Helsetilsyn

•  Fremme konkrete erstatningskrav overfor ansvarlige parter

• Forhandlinger med motpart

• Ta ut søksmål og føre sak for domstolene

SOLBERGSANDTRO.NO

Tilbyr juridisk bistand til LUBs medlemmer
Advokatfirma Solberg Sandtrø er spesialister i forsikring- og erstatningsrett, inkludert pasientskader. 
Nå tilbyr de LUBs medlemmer inntil én times gratis råd og veiledning.
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NØDVENDIG MED SORGPERMISJON?
Fastlege og leder av Norsk forening for allmenn
medisin. Marte Kvittum Tangen og stortingsrepresen
tant Andreas Unneland (SV) var invitert til å dele sine 
synspunkter på sorgpermisjon. Tangen understreket 
at det er de kroppslige symptomene sorg utløser, 
som er grunnlaget for sykmelding. Hun mente syk
meldingsordningen ved bruk av diagnosen «Psykisk 
ubalanse situasjonsbetinget/sorgreaksjon» ivaretar 
behovet for sykmelding og sikrer god oppfølging i dag. 
Hun anerkjenner at det er behov for å tydeliggjøre 
hvordan sorg kan utløse sterke fysiske og psykiske 
plager, men ser utfordringer i hvordan en sorgmel
ding skal avgrenses etter type tap, tidsperspektiv og 
hvordan sikre oppfølging av de sørgende. 

– God oppfølging og omsorg handler om hjelp til 
å mestre hverdagen. Å gradvis vende tilbake til jobb 
vil være viktig mestring for de fleste. Sørgende må 
derfor ikke overlates til seg selv, sa Tangen. 

SVpolitiker Andreas Sjalg Unneland tok opp for
slag om sorgpermisjon i Stortingets spørretime i fjor 
høst. Nå ga han Sorgstøttealliansen råd om hvordan 
jobbe mot dette: 

– Vær systematisk, beskriv hvorfor sorgmelding 
er viktig og nødvendig og vis at det ikke vil ha store 
økonomiske kostnader. Lag en felles strategi.

Sorgstøttealliansen består av mange ulike etterlatte
grupper og fagmiljøer. Derfor er det viktig med en 
grundig prosess for å finne frem til hvilke kriterier 
og rammer vi kan enes om i diskusjonen om sorg
permisjon for etterlatte. •

20 organisasjoner og fagmiljøer utgjør i dag Sorg
støttealliansen, et kompetansenettverk for fag og 
likepersoner som møter etterlatte og pårørende. 
Hovedmålet med nettverket er å gi en stemme til 
etterlatte som har opplevd tap ved død, og forebygge 
kompliserte sorglidelser. To ganger i året møtes 
Sorgstøttealliansen til erfaringsutveksling og arbeid 
med problemstillinger knyttet til sorg og støtte til 
etterlatte i Norge. 

SAMARBEID PÅ TVERS TIL BESTE FOR DE 
ETTERLATTE
I februar jobbet Sorgstøttealliansen videre med 
hvordan vi kan utvikle en felles forståelse av hva 
som er viktig og riktig hjelp til etterlatte i Norge. Da 
trenger vi bedre oversikt over hvilke tilbud og res
surser som finnes i dag og hvordan disse tilbudene 
kan utfylle hverandre. 

– Vi trenger å synliggjøre behovene hos etter
latte og lage en bedre struktur for hvordan alle 
aktørene som møter mennesker i sorg og krise kan 
samhandle. Bare slik kan vi sikre best mulig hjelp 
til de som trenger det, når de trenger det, sa fagsjef i 
LUB Trine Giving Kalstad. Denne gangen var akutt 
og umiddelbar hjelp tema for diskusjon. Hvordan 
kan instanser som akuttmedisin, legevakt, politi, 
prester og begravelsesbyråene ivareta etterlatte og 
pårørende på best mulig måte? Og hvordan sikre 
en god overgang til videre støttetilbud og oppføl
ging fra fastlegen? Begravelsesbyråene kan ha en 
nøkkelrolle fordi de fleste er i kontakt med dem i 
en akuttfase. 

Sorgstøttealliansen
– fortsatt fokus på sorgpermisjon
– Vi trenger å synliggjøre behovene hos etterlatte og lage en bedre struktur for hvordan alle 

aktørene som møter mennesker i sorg og krise kan samhandle, var et hovedbudskap fra LUB da 
Sorgstøttealliansen møttes i februar 2023.

Tekst  TRINE GIVING KALSTAD

– God oppfølging og 
omsorg handler om hjelp 
til å mestre hverdagen, 

sa fastlege Marte Kvittum 
Tangen.

Stortingsrepresentant 
Andreas Sjalg Unneland (SV) 
er positiv til sorgpermisjon.
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Espen og Hanna forteller i sine historier ærlig om den vonde, mørke sorgen. 
Begge trekker fram håpet om at dette kan bidra til at omverdenen forstår litt 
mer.

– Det ble viktig for meg å få fram at sorgen er like brutal for far, sa Espen 
som savnet fars perspektiv etter at de mistet sønnen Sondre. Det er mødrenes 
historier som dominerer.

– Jeg fikk behov for å si ting slik det var, for det er vondt og det er brutalt, sa 
Hanna.

Begge hadde også et sterkt ønske om å gjøre barna de har mistet, kjent for 
flere, og gjøre det lettere å snakke om dem. Det er også godt å ha historiene 
skrevet ned så de kan gå tilbake til dem for å minnes. 

– Dette er små litterære gravstener som står tilbake etter barna deres, sa 
Kjersti Wold, og trakk fram verdien av at historiene er godt fortalt, med sterk 
formidlingskraft og litterær kvalitet. Slik når de godt ut og vil vare. Hun har 
vært en viktig fødselshjelper for historiene, med kyndig skriveveiledning har 
hun hjulpet fortellerne til å finne varierte innganger og perspektiver. På lub.no 
deler hun sine tips til deg som vil skrive din historie om å miste et barn. Om du 
vil skrive kun for deg selv eller ønsker å dele historien med omverdenen, kan 
det være et godt sted å begynne. •

Hør hele samtalen under Sorgpodden eller se opptaket fra livesendingen 
på LUBs YouTube-kanal eller Facebookside.

Hvordan er det å skrive om og 
dele det vondeste du har opplevd? 
Espen og Hanna, to av LUBs 
historiefortellere, fortalte om sine 
erfaringer under lanseringen av 
Sorgpodden – Min historie.

Tekst og foto  LINE SCHRADER

Det var med stolthet vi kunne lansere Sorg-
podden – Min historie til fullsatt sal på 
Kultur huset 29. november 2022. Podkast
serien består av ni personlige historier 

fortalt av foreldre og besteforeldre som selv har 
mistet et lite barn eller barnebarn, og som opprin
nelig ble skrevet som del av prosjektet «Historier 
som beveger». Nå er historiene spilt inn i lydstudio, 
to er lest av fortellerne selv, mens resten er lest av 
profesjonelle skuespillere. I nesten alle episodene 
kan du høre kommentarer fra fortellerne selv til 
slutt. Prosjektet er støttet av Stiftelsen Dam.

VAKKERT OG ÆRLIG OM BRUTAL SORG
Hovedposten på lanseringen var en samtale på 
scenen mellom to av historiefortellerne, Hanna 
Huglen Revheim og Espen Waldal, og forfatter 
Kjersti Wold, som har veiledet i skriveprosessen. 
Under stødig og nysgjerrig ledelse av programleder 
Kjersti Kanestrøm Lie, fikk vi innblikk i foreldrenes 
erfaringer og høre utdrag fra deres historier. Hanna 
leste selv fra sin historie «Saman», slik hun også gjør 
i podkasten. Hun mistet sitt første barn, Helena, 
brått etter to dager på nyfødt intensiv. Et utdrag av 
Espens historie «I ruinene av ditt liv forsøker vi å gå 
videre» lest av skuespiller Christoffer Staib, ble spilt 
av. Espen mistet sitt først barn, Sondre, i dødfødsel. 

Lanserte podkastserie med personlige 
historier om å miste et barn

Sorgpodden
Møt mennesker som deler sine erfaringer med å miste noen, om sorg og hvordan finne en vei videre. 
Under Sorgpodden – Min historie finner du en serie med sterke personlige historier om det å miste et barn.

Du finner Sorgpodden der du lytter til podkast og på lub.no/sorgpodden

Samtale på scenen, f.v. Kjersti Kanestrøm Lie, Kjersti Wold, Espen Waldal og Hanna Huglen Revheim.
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– Det er bekymringsfullt at vi i flere tilfeller ser 
at barnet ikke fraktes til sykehus for undersøkelse 
av barnelege, men fraktes direkte til rettsmedisinsk 

obduksjon på politiets begjæring. Barnelegens 
undersøkelser og innhenting av sykehistorie 

vil kunne gi verdifull informasjon for fast
settelse av dødsårsak, og det vil sikre 

at foreldrene blir bedre ivaretatt av 
helsepersonell som har kompetanse 

i å møte foreldre og søsken i krise, 
sa Mathiesen, og minnet om at 
de fleste av disse dødsfallene blir 
konkludert med å skyldes natur
lige dødsårsaker som krybbedød 

og plutselig sykdom. 
– Av respekt for foreldrene og 

 barnet er det viktig at vi gjør alt vi 
kan for å avdekke riktig dødsårsak. Det 

er også viktig for foreldrenes sorgprosess, 
understreket Mathiesen. •

E tter tre år i dvale ble det tradisjonsrike semi
naret om plutselige uventede barnedødsfall 
arrangert på Soria Moria Hotell 3.–5. mai 
2023. Arrangør var Avdeling for rettsmedi

sinske fag på Oslo universitetssykehus. Første 
dagen var viet samarbeidet mellom politiet 
og helsevesenet ved plutselige barne
dødsfall under fire år. 175 deltagere fra 
politi og helse var samlet til drøfting 
og utveksling av erfaringer fra hånd
tering av etterforskningsplikten og 
tilbud om dødsstedsundersøkelse, 
i tillegg til rollen til barnelegen på 
sykehuset og foreldres behov for 
oppfølging. 

Antallet barn som dør årlig plut
selig og uventet blir stadig færre. 
Samtidig ser vi store variasjoner i 
hvordan barnedødsfall blir håndtert, 
både fra politiets og helsevesenets side. 
Kanskje skyldes dette at få dødsfall gjør det 
vanskeligere å holde rutiner ved like, opparbeide 
erfaring og utvikle kompetanse? Vi fikk perspekti
ver og synspunkter fra både rettsmedisiner, politi, 
barnelege, statsadvokat og psykolog etter at stats
sekretær Trine Fagervik fra Barne og familiedepar
tementet åpnet seminaret. Generalsekretær Trond 
Mathiesen var invitert til å dele LUBs synspunkter 
på dagens praktisering av rutinene ved plutselige 
uventede barnedødsfall. Han understreket at det 
er viktig å undersøke både barnet og hendelsesfor
løpet grundig, noe som inkluderer rettsmedisinsk 
obduksjon, gjennomgang av barnets sykehistorie og 
undersøkelse av dødsstedet. 

Tverrfaglig seminar om plutselige uventede barnedødsfall:

«Samarbeid politi og helse 
– hvordan fungerer det og hvordan 

kan vi bli bedre?»
Ved uventede barnedødsfall har politiet etterforskningsplikt og helsevesenet har plikt 
til å tilby undersøkelse av dødsstedet. Hvordan kan behov for grundige undersøkelser 

av dødsfallet og ivaretakelse av barn og foreldres rettssikkerhet best ivaretas? 

Tekst og foto  TRINE GIVING KALSTAD

Internasjonalt seminar:

Sudden infant death and 
pediatric forensic medicine
Seminarets del to var et internasjonalt møte 
om diagnostisering av plutselig spedbarnsdød, 
pediatrisk rettsmedisin, og forebyggings-
strategier.. Her deltok 75 forskere og helse-
arbeidere fra Danmark, Sverige, England, 
Nederland, Frankrike, Australia og USA.

- God ivaretagelse av 
både barns og foreldres 

rettssikkerhet fordrer god 
samhandling og forståelse 

av hverandres roller og opp-
gaver, sa general sekretær 

Trond Mathiesen.
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LUB lokalt

Nye fylkeslagsledere
LUB har 11 fylkeslag som ledes av frivillige som selv har mistet barn. 
De tilbyr sorgstøtte, aktiviteter og arrangementer. I år er det i fire av 

fylkeslagslagene blitt valgt nye ledere som du møter her.

AGDER

Monica Bjørnestøl 
– Å forlate sykehuset uten Josefine 
kan jeg noen ganger ennå ikke 
begripe at jeg klarte. Det er underlig 
alt vi får til når vi ikke har noe valg, 
sier Monica (45).

Jeg er samboer med Stian og bor i Søgne, 
Kristiansand. Jeg har fire nydelige jenter som er født i 1999, 2004, 
2010 og 2018, i tillegg er vi fosterhjem for en gutt født i 2016. Josefine 
Marie kom så altfor stille til verden 5. oktober 2018, i uke 38 + 4.

Etter et tilsynelatende ukomplisert svangerskap ble Josefine stille 
i magen min og jeg dro til kontroll på sykehuset. «Beklager, men vi 
kan ikke se at hjertet hennes slår lenger», er ord som har brent seg 
fast i meg. Å gå fra glede og forventning til bunnløs sorg er noe av 
det mest inngripende som har skjedd i livet mitt. To dager senere 
holdt jeg Josefine Marie i armene.

Å føde henne er det fineste og vondeste jeg noen gang har gjort. 
Hun var helt perfekt og jeg svulmet av kjærlighet og en sorg jeg 
aldri har kjent på før. Årsaken til at Josefine sitt hjerte sluttet å slå, 
får vi aldri svar på.

Sakte, men sikkert har livet tatt form igjen, en ganske annen form 
enn jeg så for meg da jeg gikk gravid. Det vil alltid være en tid før og 
en tid etter Josefine.

I 2019 kom vi i kontakt med LUB og der fant vi en plass hvor det var 
rom for savnet, sorgen og alle følelsene. Å treffe andre foreldre som 
har opplevd barnedød har vært både godt, sårt og viktig for oss. 

I 2020 engasjerte jeg meg som styremedlem i Agder fylkeslag, og i 
2022 tok jeg LUBs kurs i frivillig sorgstøttearbeid. Siden har jeg vært 
med og lede en sorggruppe, og i år holder jeg en digital sorggruppe.

Jeg er opptatt av at enhver sorg er unik. Jeg synes det er viktig at 
alle skal få eie sin opplevelse og finne sin egen vei i sorgen. Det er 
ingen rett eller gal måte å sørge på. 

Jeg er også opptatt av søskens sorg. Jentene mine var åtte, 15 og 19 år 
da vi mistet Josefine Marie. Jeg måtte håndtere min egen sorg samtidig 
som jeg måtte møte de ulike behovene søstrene hadde i sin sorg. 

Som fylkeslagsleder i Agder ønsker jeg å videreføre det viktige og 
gode arbeidet som har vært gjort i mange år. 
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VESTLAND:

Silje Abrahamsen Bratlie
– Gjennom LUB har jeg blitt kjent med så mange fine 
mennesker som har opplevd å miste det mest dyrbare 
man har. Likepersonstøtten har vært så viktig for min 
sorgprosess, sier Silje (39).

Jeg er gift med Jonas og sammen har vi fire barn. Even blir 15 i år, 
Eline blir 11, Solveig har nettopp fylt fire og Oskar skulle blitt sju år 
21. oktober. Han ble født i 2016 og gjorde familien vår komplett.

Vi mistet Oskar i en ulykke utenfor huset vårt 27. mai 2018. 2. juni 
skulle vi gifte oss, fem dager før bryllupet hendte det som skulle 
forandre livet vårt for alltid. Oskar ble påkjørt og skadene var 

for store til at han kunne overleve. Han døde på 
Haukeland Sykehus.

Kort tid etter ulykken, midt i sorgen, og mens vi måtte 
forholde oss til alle formaliteter, som advokater og 

politietterforskning, ble vi gravide med Solveig. Hun er 
hjerteplasteret vårt, en stor glede for hele familien.

Vi hadde vårt første møte med LUB på Wave of Light i 2018. Jeg 
hadde ikke lyst til å gå, og ombestemte meg mange ganger på veien. 
Men på vei hjem var vi enige om at dette hadde vært veldig fint - 
det ble vår «Oskar-tid». Siden har det blitt mange arrangementer 
i LUB–regi. 

Jeg har vært opptatt av at barna våre skal få ta del i sorgen på sin 
måte, at vi skal møte dem der de er, være åpne og ærlige. Jeg håper 
og tror dette har skapt trygge barn selv om de må leve med savnet 
av en lillebror resten av livet. Barna har tatt oss inn og ut av sorgen, 
slik som barn på sitt magiske vis gjør, det har vært en stor hjelp 
i sorgprosessen.

Jeg visste tidlig at jeg etter hvert ville gi noe tilbake. Da jeg ble klar 
for det, tok jeg LUBs kurs i frivillig sorgstøttearbeid, og jeg har ledet 
digitale sorggrupper for foreldre som har mistet litt større barn. 
I 2022 ble jeg styremedlem i LUB Vestland. 

Sammen med styret ønsker jeg å fortsette den fantastiske jobben 
som har vært lagt ned i fylkeslaget.

TRØNDELAG:

Mia Svare
– Vi har alle historier som knytter oss sammen, og 
gjennom LUB får jeg ta del i et fellesskap der disse 
historiene gir støtte, trøst, styrke og håp, sier Mia (34). 

Jeg bor i Trondheim med min datter Vera på snart sju år, og 
jobber som lærer i videregående voksenopplæring. Jeg er veldig 
stolt over å ha fått vervet som fylkeslagsleder! Jeg håper at vi i styret 
kan skape gode møteplasser og et trygt rom der vi som har mista 
barn kan være sammen i sorgen og savnet. 

Vi mista vår kjære Matja i 2014. Hun kom stille til verden på 
termindagen, etter et fint svangerskap. Det ble starten på et nytt liv 
for meg, et liv der lys og mørke skulle få nye betydninger. For selv 
om tapet er vondt, har det gitt meg en dypere forståelse for hva vi 
mennesker bærer på og er i stand til å bære på.

Selv om det for meg har blitt lettere å bære sorgen med tida, er jeg 
fremdeles utrolig takknemlig for å ha mine venner i LUB. De kan jeg 
snakke fritt med og de forstår hvordan det er å leve med et barn for 
lite. 

Jeg har lenge vært kontaktperson i Trøndelag, og har i tillegg vært 
med på helger for nyrammede foreldre som kontaktperson. Disse 
helgene har vært viktig for mitt videre engasjement. LUB gjør et så 

utrolig godt arbeid, både når det kommer til å støtte 
etterlatte og innen forskning på barnedød. 

I Trøndelag har vi nå et solid og engasjert styre. For 
nyrammede kan terskelen være høy for å delta på arrange-

menter, men det blir alltid ei fin tid sammen. En av oss fra styret er 
alltid med og tar ansvar for at alle blir tatt godt imot.

Jeg håper de som blir med i LUB Trøndelag opplever god og varm 
støtte fra oss og andre medlemmer.
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OSLO OG AKERSHUS

Elin Mortensen
– Jeg kan med hånden på hjertet si at livet 
har blitt fint igjen. Savnet etter Emily vil aldri 
forsvinne, men jeg har lært meg at sorgen og 
livet må få lov til å gå hånd i hånd, sier Elin (46).

Jeg er mamma til tre nydelige jenter: Taylor-Madison 
på 19 år, Emily-Madelene som skulle ha vært ti år og Sofia på fem 
år. Jeg og Pål Marius mistet vårt første felles barn Emily-Madelene 
i mars 2013. Hun døde i magen min i uke 37+5, årsaken var mulig 
blodpropp i morkaken. 

Idet vi fikk beskjeden av legen på Ullevål at hjertet hadde sluttet 
å slå, tenkte jeg at nå blir livet forandret for alltid - jeg vil aldri bli 
lykkelig igjen!

Jeg fant LUB ganske tidlig etter at vi mistet Emily. Fra min fantastiske 
familie og venner, og gjennom LUB og menneskene jeg har møtt der, 
har jeg fått verktøyene til å jobbe med sorgen, og enorm støtte til å 
komme meg videre i livet. Jeg kan med hånden på hjertet si at livet 
har blitt fint igjen. Savnet etter Emily vil aldri forsvinne, men jeg har 
lært meg at sorgen og livet må få lov til å gå hånd i hånd.

Jeg har vært så heldig å ha blitt valgt som styreleder i Oslo og 
Akershus, samtidig er jeg sorgguppeleder for verdens fineste gjeng. 
I tillegg har jeg fått lov til å være kontaktperson til en fantastisk 
person som jeg allerede har lært mye av. Årets styre er fylt med fine 
empatiske mennesker som har mye å gi til dem som kommer etter 

oss. Jeg gleder meg til å se hva vi kan få til. Sammen håper jeg vi 
kan utgjøre en forskjell og være til stede for alle som trenger oss.

En av mine hjertesaker er at ingen skal stå alene når de forlater 
sykehuset uten barnet sitt. Jeg håper at vi kan komme dit at støtten 
allerede starter der. I tillegg er jeg opptatt av at søsken skal få bedre 
oppfølging, slik at de også kan føle på likepersonstøtte og få hjelp 
til å bearbeide sorgen. Da Emily døde var det ingen tilbud til Taylor 
som da var 10 år. 

Jeg er takknemlig og stolt over å få være en del av LUB, og jeg er 
ydmyk over å få lov til å være den personen som jeg selv trengte 
som mest da vi mistet vår Emily-Madelene.

Hvem kan bli medlem i LUB?
LUB er en medlemsorganisasjon. Alle som har mistet et lite barn eller er i nær familie med 
barnet (besteforeldre, søsken, tante, onkel), kan bli medlem. Andre kan tegne støttemedlemskap. 
Som støttemedlem får du tilsendt LUB-magasinet to ganger i året. Medlemskap koster kr. 500 og 
støttemedlemskap koster kr. 300 pr. år. 

TEGN MEDLEMSKAP PÅ LUB.NO
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AGDER

•  Gårdsbesøk for hele familien, 
Lindland Gård, Lindesnes, 10. juni

•  Møteplass, Arendal, 22. august

•  Kontaktpersontreff med middag og 
faglig innhold, Pieder Ro, Kristiansand 
13. september

•  Wave of Lightmarkering, Strand Hotell, 
Fevik i Grimstad, 15. oktober

•  Kransebinding, Kreativ Blomsterdesign, 
Grimstad, 29. oktober

•  Møteplass, La Famiglia, Kristiansand, 
26. november

INNLANDET

•  Sommeravslutning og familiesamling, 
Hunderfossen, 24.–25. juni

•  Retreat på Finnskogtoppen, for 
medlemmer fra hele landet, 30. juni–2. juli

•  Pappahelg på Finnskogen, gåtur og 
overnatting i DNT-hytte, 26.–27. august

•  Julearrangement, november

OSLO/AKERSHUS

•  Møteplass, Tidemandstuen i Oslo, 
5. september og 5. desember

ROGALAND

•  Familiedag på Rennesøy, tur, grilling og 
mulighet for krabbefiske og bading, 
11. juni, kl. 12 .00

•  Treff for voksne på Borestranda, det blir 
servert pizza fra pizzaovnene, og det er 
mulighet for en dukkert, i sjøen eller i 
oppvarmet basseng, 15. september, kl. 19.30 

•  Wave of Lightmarkering i Kampen kirke, 
Stavanger. Arrangementet starter klokken 
18.00, lystenning klokken 19.00

•  Allehelgensdag, markering 
i Sola Ruinkirke, 5. november

•  Julearrangement, november/desember

TRØNDELAG

•  Møteplass annenhver måned, 
tid og sted kommer

•  Familiedag på Høyt og lavt klatrepark, 
18. juni

•  Kransebinding, november/desember

VESTFOLD OG TELEMARK

•  Familiedag i Foldvik Familiepark 
i Stavern, 26. august

•  Julearrangement, november/desember 

VESTLAND

•  Aktivitetsdag på Soltun Besøksgård, 
11. juni kl. 12.00–15.00

•  Møteplass/strikkecafè, 23. august

•  Familiehelg i Kaupanger, for medlemmer 
fra hele landet, 1.–3. september

•  Møteplass, 13. november

•  Kransebinding hos BLOK i Åsane, 
desember

ØSTFOLD

•  Tur til Nordens Ark, 11. juni kl. 10.00–16.00 

Se også fylkeslagenes facebooksider 
og lub.no.

Velkommen!

Alle fylkes  lagene markererWave of Light 15. oktober

Hva skjer i 
fylkeslagene framover?
Her er noe av det som vil skje av arrangementer i fylkeslagene fremover. 
Der det ikke står tid eller sted vil mer informasjon komme. 
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VESTLAND

Familiedag på VilVite
Vi gjennomførte en vellykket 
familiedag på VilVite i Bergen 19. 
mars, med rundt 80 voksne og 
barn.

Vi startet dagen med frokost, 
deretter var utstillingen tilgjen-
gelig for bare LUB i en hel time, 
før senteret åpnet for publikum. 
Store og små koste seg med den 
spennende utstillingen i mange 
timer. Arrangementet var sponset 
av Sparebanken Vest. 

I april hadde vi en veldig koselig 
møteplass med tema nyrammet 
- denne ble holdt i eget møterom 
på Egon restaurant i Bergen 
sentrum. Arrangert med midler 
fra Stiftelsen Dam.

Fremover har vi mange flotte arrangementer planlagt 
for våre medlemmer, blant annet kransebinding og en 
familiehelg i Kaupanger.

Vi håper å se mange av dere der!

LUB Vestland

AGDER

Møteplass med gode samtaler
Vi var en liten gjeng som møttes på Egon restaurant i Arendal 
11. april.

Her ble vi bedre kjent over god mat og gode samtaler. Vi ønsker å 
ha et tema for hver møteplass, denne gangen skulle vi presentere 
oss selv og hvem vi hadde mistet. Noen vanskelige samtaler ble 
det, men latteren satt også løst og det ble en fin kveld. Vi ser frem 
til neste møteplass i Kristiansand i august!

Julie Gabrielsen, LUB Agder

ROGALAND

Mange arrangementer 
gjennom vinteren
Alle Helgensarrangementet vårt var igjen stemningsfullt holdt i 
Sola Ruinkirke.

Nils Erik Steinsbø sang og spilte, mens sokneprest Øyvind Skjefrås 
Alsaker holdt minneord. Det ble tent lys for 15 barn, og fleire nye 
hadde funnet frem til oss denne kvelden.

Kransebinding ble 
avholdt 19. november 
på Hole gard. I tillegg til 
fleire mødrene som har 
gjort det til en tradisjon 
å delta, kom det denne 
gangen også et søsken 
og to bestemødre. 
Veldig kjekk dag, med 
gode samtaler både 
mens vi jobbet under 
kyndig veiledning fra 
Åsa Aanestad, og mens 
pizza og kaffe ble 
fortært. 

Til sist avrundet vi LUB-året 2022 i Rogaland med baking på 
Stavanger Conditori, støttet av Stiftelsen Dam og Svartnisse show i 
Sola kulturhus. Begge arrangement håper vi å få til igjen i 2023. 

Anjørg Marie Aarsheim, LUB Rogaland
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MØRE OG ROMSDAL

Nytt styre: Ingen skal stå åleine i sorga!
Dette er ein liten presentasjon av det nye styret i Møre og Romsdal:

Fylkeslagsleiar Marte Oline Vågnes Slettebakk (til høgre), 29 år. Bur i Langevågen. 
Jobber som lærar, er gift og har fem barn. Andremann, Loke Alexander, døyde 12. mai 2015 
i krybbedød.

Kasserer Siv Svensli, 37 år. Bur i 
Spjelkavik (i midten). Sjukepleiar, 
er gift og har fire barn. William, 
som blei 12 timer, døyde 6. mai 
2021.

Sekretær Marthe Drabløslid, 
30år. Heimehjelp og har tre barn. 
Bur i Ørsta. Mista Lykke i planlagt 
seinabort 3. mai 2021.

Vi håper å legge godt til rette for 
møteplassar og aktivitet i fylket 
framover. Ta kontakt om dokker 
har behov for å prate, har idear 
til treff eller kva som helst anna.

Fordi ingen skal stå åleine i sorga 
over å miste eit barn!

Marte Oline Vågnes Slettebakk
LUB Møre og Romsdal

ØSTFOLD 

Blomsterbinding 
og pappatreff
Kurs i blomsterbinding ble avholdt på 
Flora blomster i Rakkestad onsdag 10. 
mai.

Man kunne lage ulike blomsteroppsatser. 
Vi fikk midler fra Stiftelsen Dam til dette 
arrangementet. Vi var 10 medlemmer 
som deltok fysisk, i tillegg hentet 42 
medlemmer poser med alt de trengte for 
å lage en krans hjemme. Det ble et fint 
arrangement, med lett servering. 

Vi har også hatt pappakveld med 
ølsmaking, støttet av Stiftelsen Dam.

Veronica Schmelck, LUB Østfold
MØRE OG ROMSDAL

Familietreff på Kraftverket
Den 22. april arrangerte 
vi eit familietreff på 
Kraftverket aktivitets
park på Devoldfabrikken 
for føresette som har 
mista barn og barn som 
har mista eit sysken.

Det kom fleire familier 
og 13 barn i ulike aldre, 
og her blei det anledning 
til boller, brownies, 
kjeks, brus og mykje 
leik. Samtalen gjekk lett 
rundt bordet, og det var 
rom for å både lytte og å 
snakke.

Marte Oline 
Vågnes Slettebakk
LUB Møre og Romsdal

Støtt fylkeslaget 
gjennom Grasrotandelen
La sju prosent av det du tipper for gå til 
LUBs lokale arbeid, uten at det koster 

deg noe ekstra!

Gjennom Grasrotandelen kan alle som 
spiller et av Norsk Tippings spill, med 

unntak av Flax og Belago, samtidig 
støtte en lokal forening eller lag med sju 

prosent av innsatsen.

Registrer ønsket mottaker av din grasrot-
andel på Norsk Tipping sine nettsider. 

Alle LUBs fylkeslag er mottakere.
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OSLO/AKERSHUS

Populære trilletreff i Oslo
Etter forespørsel fra ett av våre medlemmer har det i vår blitt arrangert trilleturer for 
foreldre som har fått barn igjen etter å ha mistet. 

«Jeg følte meg så annerledes enn de andre mødrene i barselgruppa, da jeg følte at min 
sorg over å ha mistet Tobias som var så veldig etterlengtet ikke hadde en naturlig plass 
der. Derfor ønsket jeg å møte andre i samme situasjon.» 

Det viste seg at flere 
av dem som har fått 
barn igjen, ønsket det 
samme, og den første 
formiddagen i april møtte 
en gjeng LUB-medlemmer 
opp med barnevogn i 
Frognerparken. Det neste 
treffet, i begynnelsen av 
mai, trakk enda flere. Det 
er planlagt to treff til før 
sommeren, ett i slutten 
av mai, og det siste 14. 
juni. Ettersom det er vist 
stor interesse for disse 
treffene, vil de sannsyn-
ligvis fortsette til høsten. 

Har du spørsmål om trilletreffene? 
Ta kontakt med sorgstøttekoordinator Mari Skjerden på annemari@lub.no 

LUB Oslo/Akershus

OSLO/AKERSHUS

Kransebinding og 
familiedag
Vi avholdt kransebindingskurs den 10. mai 
hos Haugerud hage i Asker. Det ble laget 
nydelige vårkranser med mose, grener og 
tulipaner fra eget veksthus. 

7. mai arrangerte vi familiedag på Høyt og 
Lavt på Lillestrøm, vi koste oss med sol fra 
skyfri himmel, mat og klatring.

En nydelig dag for store og små!

Elin Mortensen, LUB Oslo og Akershus

VESTFOLD OG TELEMARK

Tur til Sildevika
Søndag 30. april hadde vi i LUB Telemark og Vestfold en 
hyggelig tur til Sildevika, med grilling for store og små.

Julie HolteAmbjørnsen, LUB Vestfold og Telemark
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Tusen takk for gaver til minne om

Ragnhild Jørgine Aspevik

Vil du støtte LUB?
En gave til LUB går til vårt arbeid 
med sorgstøtte, forskning og 
forebygging.

  Vipps din støtte til 10591
  Gi din gave online
  Bli LUB-giver og gi et fast  

månedlig beløp

Les mer på lub.no

Tusen takk for 
minnegaver!

Vi i LUB vil takke hjerteligst for 
gavene til minne om deres kjære 

barn. Alltid elsket, aldri glemt.

Oscar William Schut-Olsen

Astrid  Briseid  Vigre

Anne Midtlyng-Andersen

LUBs
fondsutvalg

Tusen takk 
for all støtte

vi har mottatt via innsamlings-
aksjoner og andre gaver!

LUB lokalt

Foreldrerepresentant
KINE-ANNETT RYDNINGEN SCHART

Førsteamanuensis i psykologi
OLGA VANESSA LEHMANN

Det samvunnsvitenskapelige fakultet,
Institutt for sosialfag, Universitetet i Stavanger

Overlege ph.d. 
SIGRID BJØRNSTAD

Senter for barne- og svangerskapsrelatert 
patologi, Oslo universitetssykehus

Professor og overlege ph.d. 
DAG MOSTER

Institutt for global helse og samfunnsmedisin, 
Universitetet i Bergen, og Nyfødtintensiv, 

Haukeland universitetssykehus

Fondsutvalget består av kvalifiserte 
forskere og en foreldrerepresentant 

som vurderer søknader til LUBs 
forskningsfond.

Professor I og overlege ph.d.
ANNETINE STAFF (LEDER)

Universitetet i Oslo og Kvinneklinikken,  
Oslo universitetssykehus
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Vil du være med å 
påvirke hjelpetilbudet 
til nye foreldre som 
mister barn?

Nå kan du som har mistet et barn uventet bli med i Norsk Sorghjelp-
studie (NORHJELP-studien). Dette landsdekkende forsknings prosjektet 
skal kartlegge hva slags hjelp og støtte foreldre og søsken har fått. Er det 
samsvar mellom den hjelpen etterlatte trenger og den de mottar?

Din erfaring er viktig! Spørreskjemaet finner du på nett, 
søk på «norhjelpstudien».

Les mer på side 34
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